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Stimaþi cititori,  
 
Ultimele douã luni au fost extraordinar de bogate în activitãþi ºi evenimente la care 
membrii comunitãþii româneºti din Adelaide au fost d irect implicaþi. Putem spune 
cã acest numãr al revistei, al doilea  apãrut în 2007, a adus un suflu nou ºi, pentru 
prima datã, avem un numãr extraordinar  de mare de colaboratori. Artico lele, 
interviurile þi povestirile sunt variate, interesante þi sperãm cã vor fi citite cu 
interes de toatã lumea.  
 
Aºa cum ne-am propus de fiecare datã, cãutãm sã includem în revistã cât mai 
multe informaþii, povestiri, artico le ºi interviuri care sã reflecte atmosfera din 
diaspora româneascã din Australia de Sud. Pentru prima datã avem doi  
colaboratori din Perth, Australia  de Vest, care ne-au trimis manuscrisele lor pentru 
publicare þi cãrora le mul þumim foarte mult. Este vorba de domnul George 
Deleanu cu povestiri din timpul celui de-al doilea rãzboi mondial, þi domnul 
Constantin Oprãnescu, care desfãþoarã o m isiune de caritate þi ajutor pe lângã 
Biserica Baptistã din Perth. E o dovadã în plus cã þi românii din celelalte state din 
Australia simt nevoia sã scrie în limba natalã þi suntem foarte bucuroþi cã revista 
noastrã se bucurã de succes þi este citi tã þi de alþi români din Australia ºi nu 
numai. 
 
În ordine cronologicã la începutul lunii martie a avut loc prem ierea de la Irene 
Krastev Award cu doamna Barbora Schneider printre finaliste. E o realizare 
deosebitã pentru comunitatea noastrã þi dovedeþte cã avem oameni de valoare cu 
care ne mândrim. Festivalul filmului de scurt metraj din Adelaide a scos în 
evidenþã talentele locale þi menþionãm cã filmul realizat de Andrada Tudor, 
"Larevedere", s-a bucurat de un mare succes.  
 
Din ciclul artiþtii români din  Adelaide prezentãm în acest numãr al revistei interviul 
realizat cu talentata artistã Amalia Alpãreanu,  ale cãrei tablouri au fost expuse la 
foarte multe expoziþii ºi galerii de artã în Adelaide. Doamna Dorina Theodora 
Michas continuã seria de povestiri legate de experien þa ei de emigrant în Australia.  
"Drumul spre Bécs" este o poveste adevãratã, scrisã cu talent, pe care o vom 
prezenta în mai multe numere consecutive ale revistei, þi care ne rãscoleþte pu þin 
memoriile ºi aducerile aminte de anum ite perioade ºi vremuri din România.  
Autoarea semneazã cu pseudonimul Diastra. 
 
Evenimentul sportiv care a avut un mare ecou în presa localã þi internaþionalã a 
fost Jocurile Mondiale ale Poliþiºtilor º i Pompierilor din Adelaide. Desfãþurat pe 
perioada 16-25 martie competiþia a atras un numãr mare de participanþi din peste 
60 de þãri ale lumii, inclusiv România. Pe parcursul j ocurilor membrii comunitãþii 
româneþti au fost alãturi de sportivii români, fie ca voluntari înscriþi la jocuri, fie 
ajutând cu cazarea, transportul þi participarea la diverse activitãþi sportive. Detalii 
despre medaliile de aur obþinute de sportivii români sau alte competiþii la care au 
participat þi interviurile realizate cu domnul cãpitan Vlad Andrei Dinu þi colonel 
inginer Ioan Mireþ le veþi citi în detaliu în paginile rev istei cât ºi pe website-ul 
asociaþiei. Felicitãm în mod deosebit pe Adrian Cracea, care a ajutat cu cazarea þi 
transportul unor sportivi români, cât ºi pe Vlad Baclagian ºi Raluca Simtion pentru 
munca de voluntariat depusã pe parcursul jocurilor. Interviul realizat cu ce i trei 
voluntari români la jocuri sperãm sã vã ofere câteva informaþii ºi detalii despre ce 
a înseamnat aceastã muncã de vo luntariat þi care a fost rolul asoc iaþiei. 
Primim în continuare þi publicãm poeziile scrise de poetul Chris Tãnãsescu de la 
Grupul Margento, cãruia îi mulþumim foarte mult. 
 
Alte informaþii utile sunt legate de cum se poate reduce împrumutul la casã, articol 
scris de Tibi Stoian, cât ºi informaþii legate de difer ite modalitãþi în care se practicã 
frauda ºi modul în care identitatea altor persoane poate fi folositã în diferite 
scopuri, articol trimis de Adrian Nicolau. 
Dintre activitãþile organizate de asociaþie în cursul lunii martie menþionãm 
pregãtirea de mucenici la Biser ica Baptistã Românã, o searã româneascã la clubul 
german cu mâncare tradiþionalã româneascã þi invitaþi de onoare poliþiºtii ºi 
pompierii prezenþi la jocuri, plus întâlnirea din parcul Belair cu ocazia sãrbãtorii 
Sfintelor Paþti. Poze de la majoritatea activitã þilor pot fi accesate pe website-ul 
asociaþiei: www.freewebs.com/romaniancommunity 
 
Anunþuri importante sunt legate de expoziþia de costume populare româneºti ºi 
obiecte de artizanant de la primãria din City. Totodatã cu acestã ocazie va avea 
loc ºi o expoziþie la  primãrie cu tablouri pictate de artiþtii români.  
În încheiere mulþumim foarte mult tuturor colaboratorilor la aces t numãr al revistei, 
atât de variat þi interesant. Aþteptãm ca de obicei sugestiile þi propunerile 
dumneavoastrã referitoare la modul în care putem îmbunãtã þi conþinutul revis tei, 
pe care le puteþi face fie în scris, contactând direct asociaþia, fie pe website: 
www.freewebs.com/romaniancommunity 
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Luna martie oferã multe prilejur i de bucurie românilor de pretutindeni, începând cu 
tradiþionalul mãrþisor, continuând apoi cu serbarea, pe 8 martie, a Zilei Internaþionale a Femeii 
ºi pe 9 martie serbarea Sfinþilor Mucenici. Anu l acesta asociaþia a hotãrât sã serbeze ziua 
celor patruzeci de mucenici printr-o activitate culinarã în care sã învãþãm sã pregãtim atât 
mucenici moldoveneþti, cât þi aþa numita "ciorbã de mucenici" care se praparã în zona 
Munteniei. Activitatea a avut loc la Biserica Baptistã Românã din Mile End, sâmbãtã 17 martie 
2007.  
 
Cine sunt cei patruzeci de mucenici, ce ne spune istoria? Pe scurt, legenda spune cã cei 40 
de mucenici erau soldaþi creºtin i, aflaþi în slujba împãratului roman pãgân Licinius în secolul 
IV. Trei dintre ei, Chirion, Candid ºi Domnos erau foarte pricepuþi în studiul Scripturilor. Aflând 
despre credinþa lor, Agricolae, guvernatorul Armeniei, i-a silit sã se închine idolilor. Refuzând, 
au fost întemniþaþi timp de 8 zile, bãtuþi cu pietre ºi ademeniþi cu daruri. Prin semne divine au 
fost însã întãriþi în dreapta credinþã. În cele din urmã, guvernatorul i-a condamnat la moarte 
prin îngheþare în lacul Sevastie i. Unul din cei 40 a cedat ºi a ieºit din lac, dar a murit pe loc. 
Locul lui a fost luat de un soldat. În aceea noapte s-au petrecut mari minuni: apa lacului s-a 
încãlzit, gheaþa s-a topit ºi 40 de cununi strãlucitoare au pogorât asupra mucenicilor. În zori, 
au fost scoºi vii din lac, li s-au zdrobit fluierele picioarelor ºi au fost lãsaþ i sã-ºi dea sufletele. 
Rãmãºiþele lor au fost arse, iar cenuºa aruncatã în lac. Moaºtele lor au fost rãspândite la 
diverse biserici din spaþiul ortodox.  
 
În tradiþia popularã existã diferite obiceiuri legate de acestã serbare, în unele zone ale 
României de exemplu se obiþnuieþte sã se meargã la pescuit pe 9 martie þi sã se prindã 40 
de peºti. În Adelaide noi ne-am mulþumit numai sã pregãtim acest preparat dulce þi bun, sub 
formã de covrigei în formã de opturi, numit mucenici. Au fost prezenþi în jur de 50 de 
persoane ºi pentru mulþi din cei prezenþi a fost o ocazie bunã nu numai sã dea o mânã de 
ajutor la pregãtirea lor, dar sã þi aibã ocazia sã mãnânce aceastã mâncare tradiþionalã, 
pentru unii fiind ceva cu totul nou. Ca invitaþi de onoare au participat ºi pompierii sportivi 
prezenþi la Jocurile Mondiale ale Poliþiºt ilor ºi Pompierilor din Adelaide. Am pregãtit atât 
mucenicii moldoveneþti cât þi pe ce i munteneþti, la sfârþitul zilei toatã lumea a fost încântatã, 
dovadã cã nu a rãmas nimic neconsumat! 
 
Mulþumim mult organizatorilor þi comitetului de la Biserica Baptistã Românã pentru cã ne -au 
pus la dispoziþie spaþiul pentru aceastã activitate, combinatã þi cu un BBQ plus ten is de 
masã.  
Mulþumim mult tuturor celor care ne-au ajutat la prepararea mucenicilor ºi la  BBQ ( sperãm cã 
nu am omis pe nimeni): Tatiana Schne ider, Barbora Schneider, Raluca Simþion, Cristina 
Petrescu, Simina Stoici, Diana Strenc, Mara Bouariu, Elena Hrelescu, Gabriela Stoici, Simona 
Bondor, Luminiþa Spiridon, Traian Hrelescu, Vasile Spiridon, Vlad Bac lagian. 

Spre sfârºitul lunii martie asociaþia a organizat o searã româneascã la clubul german, unde  
s-a servit o masã tradiþionalã româneascã cu sãrmãluþe ºi mãmãligã. Cum aceste preparate 
culinare româneºti nu sunt prea des întâlnite pr in Adelaide, a fost o ocazie bunã sã ne 
adunãm în jur de 50 de persoane dornice sã testeze sãrmãluþele pregãtite de domnul 
Emerich Butiurcã þi soþia lui Eva, ambii având un business de mulþi ani la acest club.  
Cum ziua a coincis ºi cu perioada în care au avut loc Jocurile Mondiale ale Poliþiºtilor ºi  
Pompierilor în Adelaide, am profitat de ocazie sã-i invitãm þi pe sportivii români la c lub. 
Asociaþia a felicitat pe câºtigãtori þi a înmânat certificate de participare la jocuri la toþi sportivii, 
care au plecat cu amintiri plãcute despre comunitatea româneascã din Adelaide. 

O searã româneascã la clubul german 

Asociaþia a invitat pe toþi membrii comunitãþii româneºti din Adelaide la un picnic în parcul 
Belair cu ocazia sãrbãtoririi Sfinte lor Paþti. Au fost prezente în jur de  70 de persoane. Ziua a 
fost excelentã, amatorii de sport au avut ocazia sã joace tenis, volei sau fotbal, în timp ce alþii 
au preferat sã facã o micã plimbare pe aleile parcului. Nu au lipsit buna dispozi þie ºi 
mâncãrurile tradiþionale de Paºti.  
Fotografiile fãcute în parc pot fi accesate pe webs ite la: 
www.freewebs.com/romaniancommunity/picnicdepasti.htm 

Picnic în parcul Belair 

Mucenici 

Activitãþile desfãþurate de asociaþie 
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Aflat la a ºaptea aniversare, premiul Irene Krastev s-a bucurat anul acesta de un 
mare succes în comunitatea româneascã din Adelaide. În fiecare an, cu ocazia Zilei 
Internaþionale a Femeii, acest premiu este înmânat unei singure femei dintr-o 
comunitate etnicã, ce aparþine unei þãri unde nu se vorbeþte limba englezã, pentru 
munca depusã ca voluntar de-a lungul anilor în comunitatea pe care o reprezintã. 
Pentru prima datã comunitatea româneascã din Adelaide a participat la acest premiu, 
membrii comunitãþii româneºti propunând ca reprezentante pe Barbora Schneider ºi 
Liliana Stoian. Propunerile pentru aceste douã candidate au fost fãcute în scris, în 
limba englezã, þi înmânate unui juriu de la Migrants Women Lobby Group. Pentru 
juriu a fost o decizie importantã, au avut de ales þi selectat din peste câteva zeci de 
aplicaþii reprezentând zeci de comunitãþi etnice. Asociaþia a fost anunþatã cã printre 
cele cinci finaliste la Irene Krastev Award se numãrã ºi doamna Barbora Schneider. 
A fost o bucurie mare pentru noi, românii, sã avem în finalã pe doamna Barbora 
Schneider care a fãcut cinste comunitãþii româneºti ºi ale cãrei merite au fost luate în 
considerare de juriu. 
Am participat cu Barbora ºi cu Adina Schneider la festivitatea de premiere la 
Stamford Grand Hotel, Glenelg, pe 4 martie 2007. Sala arhiplinã. Peste 400 de 
invitaþi de la diverse comunitãþi etnice, diferite grupuri ºi organizaþii locale ºi 
internaþionale reprezentând aborigenii, Organizaþia Naþiunilor Unite cu drepturile 
omului þi ale femeii, alte departamente guvernamentale din Australia. În aceastã zi s-
a sãrbãtorit 40 de ani de la reconcilierea naþionalã a aborigenilor þi multe dintre 
participante au menþionat în cuvântul lor momente importante din cultura ºi viaþa 
femeilor aborigene, progresele fãcute în cursul timpului þi activitãþile naþionale ºi 
internaþionale la care au participat.  
Momentul culminant a fost anunþarea finalistelor de la Irene Krastev Award. Prima 
finalistã care a urcat pe podium a fost doamna Barbora Schneider. Aplauzele tuturor 
din salã au salutat prezenþa româneascã la festivitate, preþedinta de la Migrants 
Women Lobby Group dând citire nominalizãrii fãcute þi înmânând certificatul de merit 
ºi buchetul de flori doamnei Schneider. Celelate finaliste au fost reprezentane ale 
Italiei, Greciei, Indiei ºi din Sri Lanka. A fost anunþatã câþtigãtoare a premiului Angela 
Moretto, din Italia, mai mult pentru meseria pe care o are þi care îi dã posibilitatea sã 
se implice þi sã lucreze zilnic cu oamenii ºi grupurile comunitare fiind Public Relation 
Officer la un departament guvernamental. 
Dar nu asta conteazã pânã la urmã. Absolut toate finalistele au avut contribuþii 
deosebite în comunitãþile pe care le-au reprezentat ºi doamna Barbora Scheider a 
impresionat pe toatã lumea prezentã acolo. A fost cea mai în etate dintre finaliste, cu 
faþa blândã þi blajinã, cu acel zâmbet cald pe care îl are tot timpul, chiar þi când este 
suferindã. Babi a fost admiratã de toatã lumea þi toate femeile din comitetul de 
organizare au vrut sã aibã o fotografie cu ea.  
Domnul Van He Lieu, Directorul de la Multicultural SA, ne-a mãrturisit: " Sunt foarte 
încântat þi plãcut impresionat cã voi, cei din comunitatea româneascã, care 
funcþionaþi de puþin timp ca asociaþie, aþi avut o finalistã la acest premiu. Meritele 
doamnei Barbora Schneider au fost deosebite þi chiar ne fac pe unii dintre noi sã ne 
gândim cã nu am contribuit chiar atât la mult în comunitãþile noastre. Felicitãri pentru 
aceastã reuþitã româneascã þi mulþumim asociaþiei pentru cã a propus þi încurajat 
persoane din comunitate sã fie nominalizate pentru Irene Krastev Award".  

Doamna Barbora Schneider  
Finalistã la Irene Krastev Award 

PREMIU

Doamna Barbora Schneider alaturi de Angela Moretto

Domnul Van He Lieu, CEO Multicultural SA
alaturi de doamna Barbora  Schneider

Poze de la festivitatea de premiere

Articol scris de Liliana StoianArticol scris de Liliana Stoian
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Festivalul Filmului de Scurt Metraj, Adelaide 2007 FILM

Aflat la a opta aniversare, Festivalul Filmului de Scurt Metraj din Australia de 
Sud a scos în evidenþã valorile þi rezultatele deosebite obþinute în 
cinematografia filmului australian, talentele tinerilor regizori, directori, 
scenografi, compozitori, ingineri de sunet ºi actori.  
Festivalul în sine oferã o posibilitate unicã tuturor creatorilor de filme sã-ºi 
arate talentul, creativitatea ºi originalitatea începând cu nume deja consacrate 
ºi cunoscute în cinematografia localã þi terminând cu noile talente care, de pe 
bãncile universitãþilor, îºi fac intrarea cu succes în lumea filmului. În acest an 
au fost aleºi 93 de finaliºti pentru 18 categorii de premii.  
Am menþionat acest lucru pentru cã filmul lui Andrada Tudor,"La revedere", a 
fost prezentat la acest festival alãturi de alte filme realizate de studenþii 
Facultãþii de Film de la Flinders University sau de profesioniºti. Printre finaliºii 
la Festivalul Filmului de Scurt Metraj din Adelaide s-a numãrat ºi Liliana 
Stoian, care a fost selectatã de juriu la categoria Best Performance, datoritã 
rolului mamei interpretat în acest film. 
Festivitatea de premiere a avut loc la Academy Cinema City, Adelaide ºi a 
fost deschisã de Premierul Statului Australia de Sud, Hon. Mike Rann MP.  
În cuvântul introductiv, Premierul Mike Rann a subliniat creativitatea, calitatea 
deosebitã a filmelor prezentate la festival þi faptul cã industria filmului în 
Australia de Sud ºi-a dezvoltat o reputaþie internaþionalã. Sunt filme deosebite 
prezentate la festival, unele care ne îndeamnã la meditaþie, altele filme 
documentare extraordinare care prezintã lumii întregi probleme majore þi scot 
în evidenþã talentul deosebit al tinerilor regizori þi directori de film.  Multe idei 
noi combinate cu folosirea tehnicilor moderne pentru editare, muzicã þi sunet 
au fãcut ca toate filmele prezentate sã aibã o înaltã þinutã profesionalã.  
În prezent arta cinematograficã australianã are ceva nou de oferit, a continuat 
premierul, de la abilitãþile tehnice de procesare a imaginilor ºi a sunetului, la 
originalitatea subiectelor alese. Guvernul local va continua sã suporte þi sã 
sprijine arta þi cinematografia din Australia de Sud, sã încurajeze cât mai mult 
talentul local þi va continua sã organizeze festivaluri la nivel naþional ºi 
internaþional.  
 
Sã o felicitãm încã odatã pe Andrada Tudor þi pe toþi românii care au 
participat la filmãri: Dominique Tudor, Mariana Tudor, Lucian Tudor, Traian 
Hrelescu, Susana Þermure ºi Liliana Stoian. A fost o muncã în echipã care a 
necesitat o sãptãmânã de filmãri pentru numai 10 minute de vizionare, cu 
deplasãri la fermele de pe Lobethal Road (Basket Range, Forest Range) 
pentru a crea cadrul natural cât mai apropiat de cel din România. Pentru toþi a 
fost o experienþã unicã, deosebitã þi care în final s-a bucurat de un mare 
succes. 
Sã-i urãm Andradei mult succes în cariera cinematograficã þi sperãm sã mai 
avem ocazia sã vedem filmele ei prezentate la festivalurile naþionale ºi 
internaþionale care vor avea loc în anii viitori.  

Articol scris de Liliana Stoian
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1. Povesteºte-mi ceva despre tine, despre începur ile carierei tale de artist.  
 
Cariera mea de artist profesionist a început mai serios acum câþiva ani, aici, în Australia, ºi 
anume când m-am alãturat grupurilor formate de Simina Comãnescu þi Magda Vacar iu.  
Înainte de a veni aici, pictam deja de câþiva ani buni, deº i cele mai multe lucrãri erau comenzi 
ºi în marea majoritate erau naturi stat ice ºi peisaje.  
Am început sã pictez þi sã desenez de micã, bunica þi  tatãl meu erau foarte talentaþi în arte, 
bunica fiind cea care m-a încurajat întotdeauna spre picturã.  
Tocmai mi-am amintit o întâmplare care mi se pare amuzantã þi interesantã în acelaþi timp, þi 
anume, când am împlinit 6 ani am primit un set de acuarele chinezeºt i cu niºte nuanþe ºi 
culori formidabile. Ce m-a atras pe mine cel mai tare nu a fost sã le folosesc pentru pictat, ci 
ca sã retuþez þi sã ‘inviorez’ o picturã pe care o avea bunica mea de pr in 1900.   
 
2. Am înþeles cã pictura a intrat în viaþa ta ceva mai târziu, dupã ce ai obþinut o altã 
calificare... 
 
De pictura abstractã doar m-am apucat mai târziu, ºi anume acum trei ani; când am început 
sã fac pictura abstractã la South Australian School of Art - University of South Australia, cã 
altfel pictez de mulþi ani. De asemenea sticlãria a intrat în viaþa mea mai târziu.  
 
3. Ce-þi place cel mai mult sã pictezi? Ce te inspirã? 
 
Nu pot spune cã e ceva anume care îmi place cel mai mult sã pictez, asta depinde de starea 
mea sufleteascã, de inspiraþie, de anturaj, de tema unei anumite expoziþii la care particip, ºi 
aþa mai departe. De multe ori trec de la un stil la altul; de exemplu în urmã cu câteva luni 
simþeam nevoia sã pictez naturi statice figurative, pe  când acum pictez abstract cu texturã.   
Ce mã inspirã?  E greu sã rãspund la întrebare – de cele mai multe ori ‘vizualizez’ sau visez o 
picturã completã sau chiar o colecþie, deci într-un fel cam þtiu ‘ce am de fãcut’, ca sã zic aþa.   
Altfel, mã inspirã destul de mult literatura, mai ales poeziile lui Blaga þi Stãnescu, Rum i, 
Khayyam, filozofia ºi literatura asiaticã. 
 
4. Îmi aduc aminte de expoziþia la care a i participat cu grupul de artiste românce din Adelaide 
în 2006 ºi þin minte cã mi-au placut mult tablourile fãcute de tine. Multã poezie þi culoare în 
picturile tale. Ce ai mai pictat recent?  
 
Acum lucrez la câteva picturi abs tracte cu contraste puternice, dar þi câteva lucrãri în alb.  
Sunt fascinatã de contrastele dramatice, de aceea folosesc foarte mult negru þi diferite tonuri 
puternice de roþu þi albastru; negrul intens ificã extraordinar de mult orice altã culoare care i 
se alaturã.   
Pe de altã parte, lucrãrile în alb, cu  texturã þi minimum de culoare, îm i plac tocmai pentru 
senzatþa de calm care o dau – albul, fiind cel mai aproape de luminã, implicã sau ‘cere’  
meditaþie. În plus, datoritã texturii, lumina în sine joacã un ro l foarte important într-o lucrare, 
‘jucându-se’ cu textura creeazã anumite forme din lumini þi umbre.  
 
5. Ce a însemnat Australia pentru tine ca artist? Te-a inspirat în picturã?  
 
Australia înseamnã forte mult pentru m ine ca artist, aici am posibilitatea sã experimentez 
orice legat de artã, þi îmi place extraordinar de mult sã învãþ sã lucrez cu diferite medii. Chiar 
în perioada aceasta , de exemplu, pregãtesc  o instalaþie (2x3 m) pentru o expoziþie, cu 
obiecte din hârtie japonezã.  De asemenea lucrez cu sticla, textile þi difer ite alte materiale. M-
a inspirit în picturã în sensul cã aici am început sã pictez abstract. 
 
6. Ai participat la multe expoziþii în Australia. Poþi sã ne povesteþti câteva impresii, care a fos t 
reacþia publicului român-australian vis-a-vis de stilul tãu de picturã? 
 
Reacþiile publicului sunt variate ºi interesante, fiecare rãspunde diferit în faþa unei anume 
lucrãri sau a unui anumit stil. Unii oameni mi-au spus cã cel mai mult le plac lucrãrile mele 
abstracte, pe când alþii mi-au zis sã nu-mi mai pierd vremea cu pictura abs tractã ci sã mã 
orientez pe pictura figurativã. Pe m ine orice pãrere mã ajutã þi îmi place sã  þtiu cum îmi sunt 
vãzute þi interpretate lucrãrile, m i se pare chiar fascinant.  

7. Ce pãrere ai despre arta modernã? Despre artiþtii tineri? 
 
Îmi plac foarte multe stiluri moderne þi tehnici þi mi se pare interesant sã observ cum 
evolueazã arta în timp. Deþi trebuie sã recunosc cã, de multe ori, þi eu îmi pun intrebarea “E 
artã oare?”, în faþa anumitor lucrãri. Cred cã devine din ce în ce mai greu sã punem eticheta 
pe ce e artã þi ce nu e artã – þi pânã la urmã totul e o chestie de interpretare personalã. Arta 
evolueazã þi ea în timp þi mi se pare normal sã ajungã sã cuprindã þi tehnici sau stiluri care,  
unora dintre noi, ni se par mai ‘ciudate’ sau ‘prea intelectuale’. Ar fi tare monoton dacã s-ar 
picta încã numai în stil flamand, impresionist þi aþa mai departe. 
Mulþi artiºti tineri au idei foarte interesante ºi îmi place faptul cã au curajul sã explore teme 
mai putin convenþionale. E drept  cã rezultatul nu e întotdeauna pozitiv, dar totuþi sunt cu un 
pas înaintea celor care nu incearcã nimic nou. 

Artista Amalia Alpãreanu: arta abstractã, eliberarea 
culorilor ºi a formelor 

Amalia Alpãreanu a emigrat în 
Australia în 1996. 
În România ºi-a dezvoltat pasiunea, 
încã de mic copi l ,  pentru a 
reconditiona cãrtile vechi ºi, chiar de 
la o vârstã fragedã, þi-a dorit mult sã 
ajungã sã restaureze þi picturi. Ajunsã 
în Australia Amalia þi- continuat studiile 
la Visual Arts lucrând în paralel la 
Librãria de Stat din South Australia pe 
post de Conservation Officer, muncã 
ce îi oferã posibilitatea sã lucreze cu 
multe lucruri vechi þi de valoare, sã le 
reconditioneze ºi sã le protejeze de 
alte distrugeri ce pot avea loc în timp. 
Ca restorator Amalia lucreazã de 
asemenea cu Artlab unde au loc 
tratamente mult mai complexe pentru 
protejarea diferitelor obiecte de 
valoare istoricã.

În prezent Amalia studiaza la ªcoala 
de Arta la Universitatea South 
Australia. De obicei ea prefera sa 
picteze cu culori de ulei ºi acrilice, dar 
este interesata sa experimenteze 
grafit, pasteluri, textile, cerneala, 
carbune. Stilul ei este divers, de la 
picturi abstracte, texturate la figuri fine 
ºi detaliate. 

Inspiratia ei provine din literatura, 
poezie (Blaga, Stanescu, Rumi ºi 
Khayyám), precum ºi din filozofia 
asiatica, sufi ºi stoica. Lucrarile Amaliei 
sunt expuse în colectii private ºi 
publice din Europa ºi Australia.

Am rugat-o pe Amalia sã-mi acorde 
un mic interviu pentru revistã þi ea a 
fost extraordinar de amabilã sã-mi 
rãspundã la o serie de întrebãri. 
Interviul, în exclusivitate pentru revista 
ARIPI Româneºti, este prezentat în 
continuare.

Amalia la State Library of
South Australia
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Interviu realizat de Liliana Stoian

ARTA

8. Zilele acestea am vazut în Rundle Mall o fatã tânarã care picta pe pavaj pe Mona 
Lisa. I-au trebuit vreo douã zile sã o termine þi pictura este acolo, lumea de curioþi se 
opreþte, se uitã, se fac poze. Care e pãrerea ta personalã despre aceþti artiþti amatori i-
aº numi eu, sunt ei mesagerii unui nou curent, a unei noi tendinþe în domeniul picturii?  
  
Da, am vãzut þi eu desenul þi trebuie sã recunosc cã nu e genul meu de artã, dar îi 
admir, într-un fel, pe aceºti artiºti pentru ‘curajul’ de a se expune în felul acesta; 
majoritatea dintre ei studiazã artele plastice, iau unii chiar þi actoria. Curentul nu e chiar 
nou, a început în Italia dupã 1982, prin Kurt Wenner, dar a început sã se rãspândeascã 
peste tot în lume de curând, prin Julian Beever mai ales, un artist englez care a devenit 
foarte cunoscut pentru iluzia de 3-D creatã în desenele pe trotuar. 
 
9. Pregãteþti acum câteva tablouri pentru mai multe expoziþii. Poþi sã ne oferi mai multe 
detalii? 
 
Da, lucrez la câteva picturi pentru expoziþia care va avea loc luna viitoare (mai) la liceul 
'Saint Ignatius’, dupã care în iunie/iulie o sã am câteva lucrãri la expoziþia de la Royal 
South Australia Society of Arts, din incinta Bibliotecii de Stat, þi aþ vrea sã mã înscriu cu 
o lucrare ºi la Waterhouse Prize, organizat de muzeu, dacã reuþesc sã o termin. 
Semestrul acesta este extrem de aglomerat pentru mine ºi am foarte mult de muncit. 
 
10. Care este artistul preferat ºi cum anume te-a influenþat în picturã?  
 
Am foarte, foarte mulþi artiºti care îmi plac ºi care m-au influenþat într-un fel sau altul, ºi 
mi-ar fi foarte greu sã îi numesc. De asemenea sunt mulþi artiºti contemporani, cu care 
încã mai colaborez þi nu aþ vrea sã las pe niciunul pe dinafarã. Sunt însã câþiva artiºti 
timiþoreni cãrora le datorez mare parte din reuþitã, dumnealor fiind primii care au 
contribuit la baza formãrii mele ca artist: domnul Stelian Acea, lector, pictor þi fotograf la 
Universitatea de Vest, Timiºoara, secþia Arte Plastice, pentru stilul modern în care ne-a 
predat desenul ºi pictura, þi nu în ultimul rând, domniþoara Lãcrãmioara Fulga, pictor la 
Atelierul de Picturã al Episcopiei Caransebeþului, pentru sprijin þi continuã încurajare.  
 
11. Ce planuri ai de viitor?  
 
Probabil ca orice artist, doresc sã expun cât mai multe lucrãri în galerii mari atât în 
Australia cât þi în afarã. Nu e uþor dar mã strãduiesc. 
  
12. Care este motto-ul tãu? 
  
Am douã care au totuþi o oarecare legãtura între ele, sau se bat cap-în-cap câteodatã: 
“Follow your heart” ºi “It’s all a matter of choice”. Mi se pare cã în limba englezã au mai 
mult inþeles decât în limba românã. 
 
13. Am întrebat-o ºi pe Magda ºi te întreb ºi pe tine: lucrezi la mai multe tablouri în 
acelaºi timp? 
 
Da, de cele mai multe ori, þi mai ales din cauzã cã lucrând în ulei dureazã ceva timp 
pânã se usuca straturile, deci e mai productiv sã lucrez la câteva picturi în acelaþi timp. 
 
14. Cum iþi îmbini viaþa de familie, de mamã, cu cea de artist? 
 
Nu e chiar uþor, dar totuþi se pare cã merge din ce în ce mai bine. Am foarte mult sprijin 
ºi ajutor din partea soþului ºi a fiului meu. Ba chiar mai mult, sper ca în viitorul apropiat 
sã lucrez împreunã cu soþul la o instalaþie pentru o expoziþie. “Fingers crossed”, cum s-
ar zice aici. 
 
15. Dacã ar fi sã le dai sfaturi tinerilor talentaþi care se apucã de artã, care anume ar fi 
acestea? 
 Încerc sã nu dau sfaturi în general ci mai degrabã sã încurajez; dar filozofia mea 
este, aþa cum am zis þi mai sus, sã urmeze ceea ce le place. Aici aþ fi contrazisã de 
foarte multã lume, dar eu sunt dovada cã se poate reuþi, nu mã refer numai în artã. 
Dar sã fie conþtienþi, totuºi, cã þi sacrificiile sunt pe mãsurã. 

Artista Amalia Alpãreanu: arta abstractã, eliberarea 
culorilor ºi a formelor 

Between Dreams II

Between Dreams 

Green Apples

Inner Beauty

Elements

Amalia, îþi mulþumesc mult de tot pentru interviul acordat. Îþi dorim mult succes în continuare 
la expoziþiile pentru care te pregãteþti þi în cariera profesionalã.  
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POVESTIRI

Era sã emigrãm în Australia cu toatã familia-adicã eu þi cu pãrinþii mei fiindcã fratele meu 
plecase mai înainte þi era deja stabilit în Australia. Venise aici la vârsta de 17 ani fãrã sã 
cunoascã limba englezã þi fãrã nici un prieten sau cunoscut. La început a fost exploatat de 
un om bogat care avea o fabricã de tutun în Queensland, þi care îl plãtea foarte puþin ºi îl 
punea sã lucreze þi weekend-urile acasã la el: sã-i sape în grãdinã,  
sã-i facã cumpãrãturile, sã-i cureþe casa ºi aºa mai departe. Se purtau frumos cu el ºi el ºi 
soþia lui însã îl foloseau ca un sclav. Necunoscând pe nimeni în þara asta el nu putea apela 
la nimeni ºi a suferit destul în primii doi-trei ani.  
Fiind bãiat deþtept, a învãþat engleza la perfecþie ºi a plecat, s-a dus în Kalgoorlie la mine 
unde se puteau câºtiga bani buni. Cei mai mulþi muncitori acolo nu vorbeau engleza deci el 
a profitat de ocazie þi a devenit þi translatorul lor. În acelaþi timp emigrase þi primul meu vãr 
Tache din Brãila, þi au muncit împreunã pentru câteva luni þi au strâns bani buni.  
Era ajunul Crãciunului þi fratele meu i-a spus lui Tache :”Mergem în Adelaide sã petrecem 
Crãciunul þi sã ne þi odihnim puþin cãci am lucrat destul”. 
Vãrul meu era foarte harnic þi trimisese þi destui bani acasã la pãrinþii lui, deci i-a zis fratelui 
meu cã el mai stã sã ia leafã dublã. Aþa era destinul lui þi aþa i-a fost scris !... A doua zi 
dupã ce a plecat fratele meu din Calgoorlie, s-a dãrâmat o galerie întreagã þi vãrul meu a 
fost îngropat dedesubt. A pãþit contuzie, ºoc ºi leziuni corporale: fracturi, rupturi de 
ligamente. Atunci nu existau legile care sã protejeze pe muncitori þi l-au pus pe un vapor ºi 
l-au trimis înapoi în Rodos unde locuia familia sa. A fost internat la un spital de psihiatrie 
cãci manifestase shizofrenie din cauza accidentului þi a murit dupã 3 luni în spital la vârsta 
de 28 de ani!  
Eu mã pregãteam atunci sã plec în Australia þi m-am dus sã-l vizitez. Îl iubeam ca pe un 
frate fiindcã eram primi veri din partea tatãlui meu. Când m-a vazut a fost foarte bucuros dar 
eu nu i-am spus cã plec cãci dacã cineva menþiona numele Australiei el fãcea o crizã de nu-
l putea calma nimeni. Deci eu mi-am luat ramas bun, i-am promis cã îl mai vizitez þi am 
plecat. 
Când am sosit în Australia, am fost primitã de fratele meu þi el m-a întrebat dacã am 
cãlãtorit bine cu avionul. Cãlãtoria durase 5 zile þi 5 nopþi ºi eram obositã moartã. Avionul cu 
care venisem era un model vechi care fusese recondiþionat sã aduca numai emigranþi 
datoritã faptului cã, la vremea respectivã, canalul Suez era închis din cauza diverselor 
probleme. Am fost întrebatã de ambasada australianã dacã vreau sã vin singurã cãci au 
permis sã vinã numai tineretul fãrã familiile lor. Pãrinþii mei nu vroiau sã mã lase sã plec 
singurã fiindu-le fricã cã poate ne despãrþeam pentru totdeauna, dar eu am acceptat. Am 
avut voie sã iau numai 20 de kilograme cu mine , adicã o valizã þi o geantã micã cu lucrurile 
personale. Restul le-am pus în douã cufere care au venit abia dupã 8 luni! 
Cum am spus mai înainte, avionul era vechi, fãrã curele la scaune, þi dacã se sculau mai 
mult de douã persoane în picioare, botul mergea jos þi coada avionului în sus! Eram vreo 
sutã de personae toþi între 16 ºi 22 de ani, tineri,  cântam ºi glumeam pe tot drumul. Am 
avut o cãlãtorie foarte frumoasã. De douã-trei ori am avut probleme tehnice cu motorul. 
Luase foc þi am fãcut o aterizare for þatã de douã ori pe drum. Mie nu mi-a fost fricã cãci nu-
mi dãdusem seama cã fusesem în pericol. Când fratele meu m-a întrebat dacã cãlãtoria a 
fost plãcutã i-am rãspuns : "Da, însã motorul s-a cam încãlzit prea mult þi a luat foc de douã 
ori, dar n-a fost nimic!”  
El a holbat ochii ºi s-a uitat la mine ºi m-a întrebat: ”Þi tu crezi cã avioanele iau foc pe drum 
ºi aterizeazã aþa din senin fãrã nici un motiv?”  
Þtiu la ce vã gândiþi! Aºa de proastã eram? Nu, însã nu mai cãlãtorisem cu avionul þi 
credeam cã este ca þi o maþinã cãreia i se încãlzeþte motorul când este veche þi o 
foloseºte cineva prea mult.  
Asta despre cãlãtoria mea. Fratele meu pleca toata ziua la servici þi râmâneam singurã ca 
un cuc. Nu cunoþteam nici eu pe nimeni þi cu toate cã studiasem limba englezã þi mã 
puteam înþelege foarte bine mã simþeam foarte singurã. Au trecut câteva luni pânã sã mã 
obiºnuiesc cu viaþa într-o þarã nouã aþa de diferitã faþã de þãrile europene, dar cu timpul am 
obþinut un servici, m-am cãsãtorit, mi-am fãcut o familie þi m-am încadrat în þara mea nouã.  

Au trecut mulþi ani de atunci dar, când mã gândesc la toate lucrurile care s-au întâmplat 
între timp ºi toate experienþele prin care am trecut, mi se pare cã toate sunt ca o poveste pe 
care o citesc þi care nu mã mai priveþte pe mine. Emigrantul este ca un pom matur pe care 
îl dezrãdãcinezi din locul unde a crescut þi îl pui în altã parte. Poate prinde, însã rãdãcinile 
pomului nu mai sunt aþa de adânci þi de solide fiindcã inima lui este întotdeauna împãrþitã în 
douã, lipsindu-i þara în care s-a nãscut, þi obiþnuindu-se cu noul fel de viaþã în þara lui cea 
nouã!  

Continuarea experienþei de emigrant 

Autor: Dorina Theodora Michas

De la stânga la dreapta: vãrul Bebi, fratele lui T ache, 
 prietena Maria, pãrinþii Victoria ºi Dum itru 

Vãrul Tache  

Dorina Michas în fotografia fãcutã pentru paþaport 

Familia noastrã în Bucureþti  
ºi bunica Maria (din partea mamei) 

Nelu înainte de plecare, eu þi pãrin þii 
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POVESTIRIDorinþã de Crãciun  (O piatrã rarã, preþioasã) 

Din amintirile lui George Deleanu 
Perth, 2005, Australia de Vest 

Continuarea in numarul viitor

Cu nostalgie, gândurile-mi zboarã spre Þara Româneascã, þara natalã. Acolo este frig, este 
iarnã þi este viscol. Focul se stinge încet, încet în sobã. Stelele sclipesc pe boltã printre nor ii 
pufoþi de zãpadã. Fulgii stau sã umple vãzduhul.  
Este seara de Crãciun...aceeaþi searã care se repetã þi acum. Mã întorc cu 61 de ani în 
urmã, la o searã de Crãciun care mi-a marcat restul vieþii. 61 de ani în urmã, o viaþã... 
Era seara de Crãciun, anul 1944. Iarnã grea. Parcã vãd, parcã totul este aevea, nu am uitat 
nimic. De fapt, Serghei mi-a adis aminte de jurãmântul meu cu toate cã el nu þtia de el.  
Serghei era un soldat beat mort, murdar, nebãrbierit, þi...rus. Tot vagonul de marfã cu care 
cãlãtoream de câteva sãptãmâni era plin de soldaþi ruºi, veºnic b ieþi ºi gãlãgioþi. Beau tot ce 
le cãdea în mânã, fumau mahoarcã þi jucau cãrþi...pe pãduchi. 
Serghei mi-a amintit de legãmântul meu. Iatã cum: 
Trenul staþiona de câteva ore. Nu aveam trecere liberã. Doar trenurile cu armanent, avioane, 
tancuri, treceau cu vitezã pe celelal te linii, noi rãmâneam pe loc. Noi eram o garniturã cu cai 
pentru front. Stãteam în vagon þi jucam cãrþi în jurul focului când au început sã tragã 
clopotele în acel mic cãtun unde ne oprisem, Recaþ. Serghei a strigat la mine: 
-Tâ, Cristian? 
Eu m-am apãrat: 
-Niet, Ia George! 
Rusul m-a înjurat pe limba lui, ºi-a fãcut o cruce mare peste pieptul lui osos, peste mantaua 
neagrã de fum. M-a mai încercat odatã: 
-Tâ Cristian? 
Atunci l-am înþeles ºi am auzit clopotele bãtând în sat. M-am luminat la faþã: 
-Da, sa, Ia cristian. George creºtin, ºi mi-am fãcut þi eu o cruce mare. 
Sigur cã eram creþtin. Strãbunicul meu fãcuse parte din reforma lui Ian Huss. Fusese exilat în 
Banat. El a rãmas catolic þi toate generaþiile dupã el pânã la mine. 
-Tâ Cristian, continuã Serghei, este Crãciun. Hai sã furãm þuicã þi cârnaþi din satele din 
prejur. Haidem, haidem, este Crãciun. 
Dar eu, ca un fulger, mi-am adus aminte de jurãmântul  meu þi am strigat la el: 
-Niet, niet, eu nu merg cu tine la furat, eu am un drum de fãcut de unul singur. 
Mi-am tras cismele în picioare, mantaua pe mine, rucsacul în spate ºi mi-am încins revolverul. 
Am privit prin uþa vagonului întredeschisã. Un val de fr ig, întuneric þi zãpadã m-a înfiorat. 
Eram în Recaþ, loc bine cunoscut de mine. Am împins uþa vagonului larg deschisã þi am sãrit 
în zãpadã. Dupã mine Serghei a strigat: 
-Kuda? Unde te duci, Rumunski ofiþer? 
Eu m-am ridicat din zãpadã þi în timp ce-mi scuturam mantaua de lapoviþã þi noroi, am strigat 
la el, depãrtându-mã grãbit: 
-Sã mã însor, mã duc sã mã însor, aþa sã þti... 
Apoi am strigat tare, sã rãsune norii de zãpadã: 
-Mã însor, azi e seara de Crãciun, trebuie sã mã însooor!!!  
Cum vine asta, de unde aºa o ambiþie la mine, un tânãr locotenent, obosit, flãmând þi 
îngheþat? Cum vine asta? Iatã cum. 
În urmã cu câteva sãptãmâni,  cine mai þtie precis când,  timpul era amestecat þi încâlcit în 
acea iarnã a anului 1944; deci în urmã cu câteva sãptãmâni plecasem din Constanþa spre 
casã. Mã suisem în trenul de Craiova, împreunã cu alþi ºapte prieteni, tineri ofiþeri din 
Regimentul 34 Infanterie, Divizia a 10-a, cu sediul pe malul Mãrii Negre. Mergeam acasã, 
rãzboiul se apropia de sfârþit, nemþii se retrãgeau în crãpãturile stâncilor urmãriþi de aliaþi cu 
înverºunare. Întorsesem armele împotriva germanilor  ºi luptam cot la cot cu ruºii care 
împânziserã þara ca o plagã. 
Ne-am instalat într-un compartiment al unui vagon de persoane ataºat la un tren care mergea 
la Craiova. Pe timpurile acelea de râzboi când te urcai într-un tren nu prea erai sigur cã 
ajungeai undeva, dar ne trãgea pe toþi dorul de casã, fiecare în felul lui. 
Locotenentul Luca ºi-a gãsit un loc mai comod lângã geam þi închizând ochii a promis: 
-Dacã scap din rãzboiul ãsta þi ajung cu bine acasã am sã dorm o sãptãmânã non-stop! 
Sublocotenentul Dragoº ºi-a frecat nasul înroºit de vin º i frig ºi a jurat: 
-Dacã scap cu viaþã þi ajung acasã, la Drãgãþani, o sãptãmânã vreau sã stau mort de beat! 
Eu am închis ochii, m-am lãsat moale pe banchetã þi am promis: 
-Dacã ajung cu bine þi în viaþã Crãciunul, prima fatã care-mi va ieºi în cale în seara de 
Crãciun o iau de nevastã. Vreau sã mã însor! 

Prima parte
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Autor: Constantin Oprãnescu 
Perth, Australia de Vest 

Azi Carmen nu va fi cu noi, are ceva de lucru la Departamentul de Imigraþie. Naomi 
este la un Camp creºtin. La 8 jumate dimineaþa am ajuns la Bisericã, în Girrawheen. 
Am descãrcar van-ul într-o jumãtate de orã: 10 saci de pâine, 200L de lapte 
congelat, nenumãrate prãjituri, toate donate de Victory Life Church pentru Pâinea lui 
Isus. Le-am pus alãturi de o jumãtate de tonã de alte alimente aduse ieri de la Food 
Bank. 
Apoi m-am rugat Domnului þi am zis:"Doamne, ãþtia sunte, eu þi cu Tine, dacã mai 
este nevoie de cineva, Te rog trimite ajutoare, amin!" 
Imediat a tras în parcare Dorraine, o dedicatã creþtinã din Bisericã. Are multã putere 
în rugãciune. Am zis: 
-Roagã-te Domnului, Dorraine. 
-Nu sunt prea spiritualã azi, roagã-te tu. 
-O.K. 
Cer binecuvântarea Domnului peste noi þi intrã Dean, prima binecuvântare, a venit 
sã-þi primeascã cutia cu alimente. Dean are un bãiat la þcoala primarã, Trevor, 
mama copilului este la închisoarea de femei la Bundiup. 
Iatã un alt ajutor intrã pe uþã, este Garry. Garry l-a primit pe Domnul anul trecut în 
Biserica Africanã, acum studiazã teologia prin corespondenþã þi vrea sã devinã 
pãstor. A trecut þi el prin valea umbrei morþii împreunãcu soþia; acum sunt amândoi 
întorºi la Domnul Isus, eliberaþi. 
ªi activitatea începe. Facem boxe pentru distribuþie la case, în acelaºi timp îi 
întâmpinãm pe cei care vin sã îþi ridice ajutorul, vorbim cu ei, sunt toþi oameni care 
au nevoie de încurajare, de un zâmbet, de o sãrutare, de o îmbrãþiºare. Kim, o 
femeie foarte sufletistã ne vine în ajutor. Pune cartofii  în pungi. Kayli, altã australianã 
ne ajutã sã punem pâinile în pungi. 
Tocmai intrã Alf, sprijinit în cârje, cu vecina lui. Ne bucurãm cu toþii. Fiecare zi când îl 
putem vedea pe Alf este o bucurie. Alf are cancer, trãieþte de la o zi la alta. Vecina 
lui este foarte fragilã. Garry se oferã: 
-Vã duc eu boxele acasã doar staþi aici, beþi o cafea, ceai, odihniþi-vã. Unde locuiþi, 
daþi-mi adresa. 
Dorraine este foarte atentã, noteazã adresele imediat, locuiesc în Denston Wy, în 
spatele bisericii. De ce este aþa de atentã Dorraine? De multã vreme vrea sã afle 
unde stã Alf, sã-l viziteze cu soþul ei ºi sã-i prezinte pe Isus cât mai este timp. Îi 
spune: 
-O sã ne vedem în curând, Alf. 
Eu am încârcat în van alimentele pentru 7 case din Mirrabooka. 
-Vi cu mine, Garry? Ne ia o orã, apoi te duci la Alf. 
-Vin! 
Þi am plecat. Am mers întâi la pastorul James, am lãsat multe prãjituri pentru 
Biserica Sudanezã de limbã Arabã, am urat de bine Rachelei, soþia pastorului ºi ne-
am oprit la Ma Sahar. Bãtrâna ne-a întâmpinat cu braþele deschise, eu am 
îmbrãþiºat-o, Garry s-a uitat la noi cu un zâmbet timid pe faþã. 
De acolo am mers la Harriet; ea a ieþit cu un copilaþ mic bucuros sã primeascã ceva 
dulce. Garry îl priveºte ºi are un zâmbet deschis pe faþã. 
-Amina, amina, cam atât mã înþeleg cu Harriet, ºi mergem mai departe la Rahmat 
Gulal, o vãduvã din Afganistan. 
Garry îi duce cea mai grea cutie. Gulal o scotoceºte: 
-ªugar? Good, good, cips? Good, good. Rais? God. Copii mei iubesc orez foarte 
mult. Oil? No oil??? Ai, ai, ai...foarte mult oil am nevoie...Unde este detergent? No 
detergent, o no detergent, ai, ai , ai...ªi-a pus mâinile în cap. 
Garry râde, aratã bucuros, parcã a ajuns la un loc de mult dorit, parcã a câþtigat un 
concurs. 
Gulal îmi spune: 
-Mulþumesc, Con, mulþumesc, mulþumesc... 
-Nu mie sã-mi mulþumeºti, lui Isus Hristos mulþumeºte-I, este binecuvântarea Lui. 
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Jesus Bread Ministry este o misiune de ajutorare materialã þi spiritualã a 
refugiaþilor din Africa ºi Orientul Mijlociu, familii de bãþtinãþi australieni, 
oameni care sunt în nevoie. A început sã funcþioneze în anul 2005. Membrii 
eu sunt voluntari din diferite biserici din Perth. Misiunea este sponsorizatã de 
Biserica Baptistã Românã împreunã cu North Way Christian Church, 
Girrawheen. 
Mottoul nostru este: Love-Acceptance-Forgivness. 

-Alah, Alah, mulþumesc...asta este rãspunsul ei. 
-Gulal, Isus te iubeºte. 
Ea îºi pune mâinile în cap: 
-Alah, Alah... 
Ne suim în van þi plecãm. Mai avem doar câteva opriri þi ne întoarcem la Bisericã. 
Garry aratã degajat, are faþa zâmbitoare, pare bucuros. Îmi spune: 
-Con, n-am mai zâmbit de 20 de ani. Mulþumesc Domnului pentru ziua asta. 
Ne întoarcem la Bisericã. Garry e bucuros. Înte timp a venit Nil, un vechi prieten al lui 
Kevin. Are cam 67 de ani, mare de 2m. Are degetele rãnite, a cãzut cãrând lada de 
gunoi, este bandajat la toate degetele de la mâna stângã. Totuþi, îi dã ajutor lui Garry 
sã ducã boxele lui Alf þi vecinei lui. În 10 minute au venit înapoi. 
Kayli a plecat, Kim vrea sã plece dar mai întâi sã ne rugãm. Ne prindem mâinile în 
cerc þi Dorraine începe rugãciunea (iatã cã a devenit iar spiritualã). Apoi se roagã 
Nil, pentru suburbiile din jur, pentru dragoste þi unitate, eu mã rog pentru Dean, 
marilda, T.J., poporul aboriginal. Kim are o cauzã. Prietena ei a avut un accident, 
copilul ei este în pericol sã rãmânã orb, mama a condus maþina þi e distrusã, 
copleþitã de autocondamnare, Kim plânge þi se roagã Domnului pentru un miracol, 
amin, Doamne ascultã-ne, amin. 
-Aici este camera motoarelor, murmurã Garry, îmi place aici, o sã vin þi vinerea 
viitoare. Aici este camera motoarelor... 
Oamenii vin ºi primesc cutiile cu alimente, o invitaþie la Bisericã, apoi pleacã în calea 
lor, noi pregãtim alte cutii pentru alþii care vor veni. 
A coborât þi Kevin, este ceasul 11.30. Ne îmbrãþiºãm, ne strângem mâinile. Dorraine 
pune de-o cafea. 
Intrã Jenifer, cu fetiþa ei de 3 ani. Jenifer este o tânãrã femeie musulmanã care a 
primit invitaþia noastrã, a venit la Bisericã, este pe calea lui Isus, acum a pãrãsit-o 
bãrbatul þi a venit sã cearã sfat, ajutor. Garry, Nil þi Kekin se roagã Domnului pentru 
acest suflet. Fetiþa stã cuminte pe scaun.Eu cu Dorraine facem o cutie pentru Pomet, 
soþul Angelei. Sunt din Congo, Pomet a fãcut un pic de þcoalã biblicã. Se uitã atent la 
cei ce se roagã pentru Jenifer. Îi spun în þoaptã: 
-Este o femeie musulmanã, vrea sã devinã creþtinã... 
El îmi rãspunde în þoaptã: 
-De ce faceþi asta? Femeia poate fi omorâtã de familia ei dacã aflã. Mai bine lãsaþi-o 
sã trãiascã. 
-Pomet, viaþa ºi moartea sunt în mâinile Domnului Isus, dacã El vrea ca aceastã 
femeie sã intre în rândurile martirilor cine poate sta împotrivã? Isus a spus: 'Mergeþi 
ºi faceþi ucenici din toate neamurile...', asta facem noi aici pe lângã împãrþirea pâinii. 
-Ai dreptate, frate, este de acord el, totuþi cam grãbit þi-a luat cutia cu alimente ºi a 
ieºit. 
Dupã rugãciune am mai stat de vorbã cu Jenifer, ne-a spus aþa. Tatãl ei este 
musulman fanatic care a omorât-o pe mama ei. Acum este la închisoare. Când 
bãrbatul ei, musulman care nu practicã religia, a auzit cã ea s-a dus la Bisericã cu 
fetiþa, a fugit de acasã. I-a fost teamã cã va auzi bãtrânul, la închisoare, þi o sã-l 
omoare. 
Jenifer a zis aºa: 
-Dacã îl primeþte pe Domnul Isus am sã fiu alãturi de el. Îl aþtept. 
-Hai sã ne rugãm pentru soþul tãu þi pentru tatãl tãu, ca sã fie iertaþi ºi mântuiþi. 
Înapoi la sala motoarelor, înapoi sub presiunea Duhului Sfânt, înapoi la mila lui Isus. 
Doamne, ajutã-ne pe toþi! 
Cam asta s-a întâmplat în prima jumãtate a zilei de vineri, 16 februarie 2007, la 
Biserica din Girrawheen, pe când noi, câþiva robi ai lui Isus împãrþeam pâinea 
Domnului celor în nevoie. 
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1. 
Se zice cã dacã vrei sã-þi împlineºti menirea pe pãmânt, trebuie sã plantezi un pom, sã faci un copil þi sã scrii o carte. Nu þtiu cine a  
spus lucrul acesta, probabil un clasic. Nu mai þin minte unde l-am citit sau auzit, dar n-am uitat, deºi nu aveam mai mult de 8-9 ani la 
vremea aceea. Mi-a rãmas întipãrita în minte vârsta, pentru cã ideea de-a face un copil m-a îngrozit atunci. Nu-mi doream copii la 9 ani, 
nici mãcar la 19. 
 
Pomi am plantat, dacã-i adun pe toþi laolaltã, ar fi de-o micã pãdure.  
Copii am facut, pe al doilea mai mult ca sã nu fie primul prea singur.  
Cartea însã nu am scris-o, dar am început-o practic de câte ori am scris  o scrisoare mai lungã cuiva apropiat. Scrisorile mele 
întotdeauna seamãnã puþin cu un capitol disparat dintr -o ‘operã’ mai mare, fãrã introducere sau încheiere.  
Probabil cã opera respectivã se numeþte viaþã.  
A pune viaþa în cuvinte e un lucru nu  prea complicat când eºti stãpân pe cuvinte. Dacã cuvinte le îþi joacã feste þi-þi scapã de sub 
control, e mai greu. 
 
Criticii vorbesc mult prea mult despre stilistica literarã ca sã nu te sim þi stângaci ºi nepriceput în ale cuvintelor – deºi, ce e scrisul 
altceva decât o pãlãvrãgealã la fel cu cea de care nu ne temem când ne adunam cu cineva în faþa unei ceºti de cafea?  
Autorii mei favoriþi sunt acei care scriu spontan ºi volubil, cu naturaleþea cu care probabil ºi vorbesc.  
Scrisul este pentru mine o micã pasiune, atâta vreme cât pot sã mã simt liberã þi neînchistatã în obligaþii academico-literare cu mari 
pretenþii. Ca sã-mi aþtern amintirile þi pãrerile ‘pe hârtie’, trebuie sã renunþ întâi la a face calcule, a-mi numãra repetiþiile ºi abrevierile,  
licenþele poetice, figurile de stil, datele calendaristice la zi ºi secundã, ba uneori þi renunþarea la diacritice mã ajutã. Fãrã frânele 
respective, gândul se aþterne mai uþor în cuvinte, cuvintele în fraze, fraza ilustreazã mai uþor idei, amintiri þi filozofii personale, reflec þii, 
ba chiar þi metaforele se nasc spontan , eventual accidental þi fãrã dureri  ale facerii. 
 
Intenþiile mele nu sunt de-a da lecþii de gramaticã sau stilism. Gramatica o las în seama academicienilor, îþi are locul în hârtiile lor 
oarecum plicticoase, pe care nu am rãbdare sã le citesc la fiecare 20-30 de ani, când ortografia sau gramatica Limbii Române se 
schimbã printr-un decret academic în funcþie de partidul la putere.  
Eu nu am partid – vorbesc doar o limbã. Felul în care vorbesc este personal þi intim, nu am timp þi nici dispoziþie sã mã supun cenzurii 
despotice a gramaticii de moment. 
Nu am pretenþii scriitoriceºti, sunt doar un cronicar a l propriei mele existenþe ºi adesea, unicul meu cititor. 
Scriu aþa cum vorbesc pentru cã vreau sã-mi împãrtãþesc gândurile þi oful cu cei din jur, sau pentru cã evenimentele pe care le-am trãit 
se uitã prea repede þi prea uþor þi sunt supuse schimbãrilor de curent ca niþte frunze veþtede.  
Uneori, simt cã aþ avea ceva de spus în public. (Poate mã înþel, poate ar  fi mai bine sã tac.) 
Atunci îmi aþtern pãrerile sau amintiri le într-o epistolã sau un e-mail adresat celor aprop iaþi. O formã de autoterapie care m-a ajutat sã-
mi pãstrez sãnãtatea mintalã þi sã separ binele de rãu.  
Cuvântul scris te ajutã sã-þi menþii gândurile în ordine, sã cântãreþti faptele cu totul altfel decât cel vobit, chiar dacã foloseþti acelaþi stil. 
Probail cã e doar o formã de delir de care suferim cu toþii, dar nu toþi urmãm impulsul de-a aºterne delirul negru pe alb. 
 
Dupã prima tinereþe simþi nevoia sã împãrtãþeþti ceva din via þa ºi experienþa personalã generaþiei urmãtoare. Cel puþin eu aºa simt, iar 
din incursiunile trecute prin l iteratura epistolarã þi memorialisticã, am observat cam de multiþor cã alþii au practicat ‘sportul’ respectiv cu 
secole înaintea mea, întotdeauna cu o îndemânare care mi se pare incomparabil mai aptã decat tentativele mele neºlefuite de-a mã 
face inþeleasã de cãtre un cititor sau doi.  
Ghinion, deh, iaca, nu sunt un deschizator de drumuri... 
 
Dacã ai copii, incerci sa îi fereþti de surpr ize neplãcute þi dai exemple din bagajul personal, pânã când îi vezi cã-ºi dau ochii peste cap 
þi ofteazã din greu a plictisealã.  
Aparent, noi, adulþii, ne imaginãm cã asta se numeþte educa þie ºi uitãm cã pe vremuri, când pãrin þii noºtri ne serveau acelaºi gen de 
istorioare, þi noi la rândul nostru dãdeam ochii peste cap, chiar dacã o fãceam doar dupã ce ei pãrãseau încãperea. În vremurile alea, 
asta se numea pisãlogealã. 
Nuanþa cu pricina, pe mine cel puþin, mã lasã destul de rece, deoarece nu mi s-au þters complet din memorie încã, propriile atitudini 
adolescentine. 
Cu toate acestea, toþi admitem la o adicã, dacã suntem strânþi cu uþa, cã fiecare om învaþã doar din greþelile personale, oricât ne 
strãduim noi pãrinþii sã-i cruþãm pe cei tineri de neplãcerea cucuiulu i generat de pragul de sus.  
Realitatea este cã memoria ne joacã feste cu o trepidanþã imperinentã: timpul zboarã, lucrurile se schimbã, oamenii uitã, doar istoria se 
repetã. 
 
La 9 ani nu-mi doream copii, dar îmi doream sã scriu povestiri þtiinþifico-fantastice pentru care fãcusem o adevaratã pasiune.  
La 11 ani, am avut norocul sã am un profesor de Limba Româna excepþional de atent cu timiditãþile ºi sensibilitãþile copiilor ºi care îºi 
dedica timpul petrecut cu noi în clasã stimulãrii creativitãþii literare ºi inþelegerii corecte a limbii materne.  
Incredibil de tânãr, blond, slãbu þ, cu o faþã mai curând suferindã, necãsãtorit, de-a dreptul ºters ºi neînsemnat, profesorul nostru ‘de 
provincie’, ne-a învãþat cã atâta vreme cât nu foloseþti cliþee, reþete ºi formule, orice scriere poate deveni o operã literara originalã.  
Începând de atunci, am luat de bun sfatul lui  cu nonºalanþa ºi naivitatea cop ilãriei. Copilãria a trecut repede, o parte din naivitate, cu 
neajunsurile ei implicite însã, a rãmas. 

Drumul spre Bécs 
Speak your truth quietly and clearly; and listen to others, even to the dull and the ignorant, they too have their story.  
Max Ehrmann 

Autor: Diastra
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‘Tovarãþul’ profesor iniþia cu noi concursuri de minciuni în care mincinosul cel mai de frunte, prim ea o bmboanã, ba chiar þi o ciocolatã uneori…  
Numele acestui om timid þi dupã cum aveam sã aflam mai târziu – prozator talentat, era Sorin Titel. A murit foarte tânãr, dar nu înainte de a-mi semna cu 
dedicaþie primul lui volum de prozã, pe care îl am þi acum în bibliotecã. În Timiþoara þi Caransebeþ, existã as tãzi strãzi care se numesc Sorin T itel. 
 
Dacã la 11 ani îmi doream sã scriu povestiri þt iinþifico-fantastice, la 21 îmi doream mereu sã pot citi þi altceva decât ceea ce cenzura permitea în urma 
aplicãrii ‘Decretului celor 17 porunci’, care a masacrat cultura româneascã cu aceeaþ i cretinã formã de control piramidal, cu care Revoluþia Culturalâ Maoistã 
a masacrat cultura chinezã.  
Cineva, un prieten, mi-a strecurat pe furiº într-o zi 1984 , cartea lui Orwell.  
Nu þtiu cum, dar în anul 1983, cartea de rãu augur þi acut vizionarism, circula prin þarã cu mult înainte de revelion. Probabil cã citind cartea cu pricina, am 
avut un fel de revelaþie a inutilitãþii, nefericirii ºi timpului pierdut ireversibil în lupta cu morile de vânt.  
La 31de ani eram aproape cu valizele fãcute, iar aniversarea a 41 de ani am sãrbãtorit -o (printr-un fel de priveghi personal ca sã z ic aºa) în Australia, unde 
mã aflam deja de mai mulþi ani. 
 
Limba lui Sorin Titel murise la câþiva ani dupã moartea scriitorului. Limba þi capete le de lemn îi luasera locul. În România, dupa cum Orwell intuise, stãpânii 
limbii erau cei ce erau mai egali decât ceilalþi.  
În anii 80, ‘plecarea’ din România se întâmpla într-un mod cât se poate de complicat pentru un ii ºi mai puþin complicat pentru alþii; dar se întâm pla zilnic ºi mai 
târziu a intrat în folclorul urban românesc sub numele de ‘Exod’. 
Ca sã-þi iei lumea în cap, trebuia sã fii foarte depr imat, foarte revoltat, foarte speriat sau  pur þi simplu foarte flãmând. Familia mea nu fãcea parte din ultima 
categorie, însã aparþineam tuturor celorlalte.  
 
Un vechi amic, fost coleg de liceu, ne-a dat de înþeles cu discreþia necesarã, cã el þtia, putea þi voia sã ne ajute sa plecam. Dar ne va costa. Nimic nou sub 
soare. 
Ajunsesem la punctul în care prea puþin ne mai pãsa de banii pe care îi economisisem. Singura noastrã durere era cãminul pe care îl încropisem, biblioteca 
plinã de cãrþi la care þineam, agonisite în vremurile bune ale Editurii Meridiane ºi ale Secolului 20 ; picturile mele vechi atârnate pe pereþi; albumele noastre cu 
poze; tapetul pe care cu mare þi costisitoare greutate reuþisem ‘sã fac rost’; jocurile electronice ale baieþelului nostru pe care, cu mari sacrif icii ºi nenumãrate 
ciubucuri încoace þi încolo, reuþisem  ‘sã le bãgãm’ în þarã; abajurul meu favorit din fibre de Manila pe care îl cãrasem de la W arþovia într-un sac de plastic 
prin tot RDG-ul, Cehoslovacia þi Ungaria pânã acasã;  suvenirurile babiloniene þi asiriene cumpãrate în Irak unde soþul meu fusese detaºat pentru o vreme, 
care-mi aminteau de cele mai fascinante  3 luni de cãlatorie din via þã prin fosta Mesopotamie.  
ªi toate locurile tinereþii ºi copilãriei noastre de care trebuia sã ne despãrþim. 
 
‘Fleacuri’ de care ne legasem þi care în totalitatea lor aduseserã o umbrã de mul þumire sau fuseserã o formã de consolare în viaþa noastrã de tineri crescuþi în 
blocuri gri, al cãror exterior nu era zugrãvit niciodatã þi pe care  petele de igrasie se întindeau pânã la etajul 8 sau 9, în vreme ce de la etajul 10 în jos, se 
infiltra apa de ploaie de pe acoperiº. La colþul cãror blocuri se gãsea întotdeauna o binã uriaþã þi ruginitã de gunoi, care puþea ºi din care curgeau pârâiaºe 
negre ca smoala þi urât mirositoare, de putreziciune aducãtoare de holerã; de unde þobolanii ‘Ciumei’ lui Camus sãreau speriaþi dimineaþa când mergeam la 
serviciu, în momentul când þigãnuþul cu faþa suptã, bolnãviciosã þi murdarã, ieþea întinzându-se cu un cãscat obosit, dupã somnul pe care-l trãise în acel 
‘adãpost’. 
  
Flecuºteþele comfortului nostru puteau pãrea o glumã oricãrui occidental dintr -o þarã liberã, dar pentru noi aveau o altã va loare, însemnau altceva.  
Ne dãdeau iluzia cã avem þi noi o via þã normalã într-o lume complet irealã, ridicolã.  
Dacã strãzile erau pline de oameni cu unghii negre þi mâini murdare, nebãrbieriþi, îmbrãcaþi în pufoici decolorate, cu cãciuli gãurite care fuseserã cândva de 
oaie, ºi cu cizme negre de cauciuc în picioare, pline de nor oi uscat, mirosind greu a transpiraþie pânã þi iarna, prin grosimea pufoaicei; sau dacã observam 
femeile lipsite de graþie ºi feminitate, îmbãtrânite înainte de vreme de prea multe naþteri, griji þi abuz conjugal, ori de avorturi provocate ilegal în dughene 
tainice, la lumina unei lãmpi de petro l sau a unei lumânãri, în interiorul co tlonului nostru mai îngrijit þi mult mai curat decât strãzile þi parcur ile – eram parcã 
mai în siguranþã.  
Eram parcã ‘mai liberi’ înch iþi acolo în cochilia noastrã minusculã.  
Nutream speranþe mici ºi palide de mai bine, care pâlpâiau meteoric ºi se stingeau din ce în ce mai des pânã când speranþa se transforma în fantezie. 
Speram, cât de cat, dar din ce în ce mai rar.  
Încercam sã normalizãm puþintel aberaþia pe care o trãiam þi care era de fapt tinere þea noastrã, mutilatã de trãdãrile altora, a ce lor dinainte de noi. A celor ce 
ne-au vândut, a celor ce ne-au cumpãrat þi a celor cãrora nu le -a pãsat cã noi nu vom avea o tinereþe aºa cum am fi meritat dacã ei s -ar fi oprit doar 5 minute 
sã gândeascã. 
Sau dacã mãcar le-ar fi pasat cu adevarat þi de cei ce vor veni dupã ei þi nu doar de ei înþiþi. 
 
În cotlonul nostru nesemnificativ din spatele pereþilor mâncaþi de igrasia timpurie a cons trucþiei prost fãcute de oameni necalificaþi, cu materiale sub standardul 
acceptabil, ne imaginam cã ne impuneam  gustul, ne creeam refugiul, ne îngrijeam de viitorul copilului, ne primeam prietenii þi reuþeam sã inventãm în felul 
acesta o iluzie de viaþã mai comfortabilã decât cea a þigãnuþului din bina de gunoi. O viaþã pe care nu trebuia sã o împãrþim cu ºobolanii cel puþin. 
Deocamdatã. Sau mãcar nu cu þobolani i lui. Aveam þi noi þobolanii noþtrii. Bipezi. 
 
Tata tocmai se pregãtea sã intre în greva foamei pe o bancã într-un parc, în alt oras. Devenise persona non grata din nou. Eu nu mai eram copil, legãturile 
mele cu tata erau precare, dar în România de atunci asta conta prea puþin, dacã aþa decidea Securitatea. Iar eu fusesem obiþnuitã sa suflu þi în iaurt.  
Cu toate acestea, eram vinovatã gene tic, prin legãturi de sânge, de tot ceea ce fãcea sau gândea tatãl meu, dacã tovarãþii se supãrau rãu pe el.  
 
Îmi aminteam limpede când copil fiind, dorisem sã devin pionierã – fiindcã la vârsta de 9 ani nu-þi pãsa de politicã þi oricum nu o înþelegi. Tot ce înþelegi e cã 
atunci când înveþi bine þi se dã o recompensã. Recompensa într -o þcoalã româneascã a anilor 60, era cravata roþie. O voiam þi eu, pentru cã eram 
premiantã.Voiam þi eu un loc în tabãra la Poneasca, vara. Pentru cã alþi premianþi o primeau ºi se fãleau cu ea, voiam sã mã fãlesc þi eu .  
Dar tata era condamnat politic de pe când eram practic în scutece þi dupã ce tãiase stuf în Deltã, acum lustruia mobila la Aiud; deci am  fost ocolitã…În final, 
m-au fãcut pionierã în seria corijenþilor. De milã. 
Am vãrsat o mare de lacrim i þi evident l-am detestat în mintea mea de copil pe tata ºi absenþa lu i îndelungatã, pentru faptul cã, aþa cum mi se spusese la 
þcoalã, era trãdãtor ºi, din cauza lui, copiii râdeau de mine cã aveam un tatã puþcãriaþ.  

Drumul spre Bécs 

Continuarea in numarul viitor.
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Luni 19 martie 2007, o zi însoritã în Adelaide. Am plecat de acasã cu bucurie þi cu emoþii 
þtiind cã va fi pentru prima datã când voi asista la trageri la un poligon al po liþiei din Adelaide,  
unde doi reprezentanþi ai Poliþiei Române urmau sã concureze. Police Pistol Action, concurs 
care a durat douã zile þi a necesitat participarea la 15 probe de tragere, cu grade d iferite de 
dificultate, în care s-au îmbinat viteza, rapiditatea ºi precizia cu diferite situaþii tactice. Au 
participat un numãr impresionant de sportivi din întreaga lume, toþi ofiþeri de poliþie, unii dintre  
ei fiind cu experienþã, altþi participând pentru prima datã la o astfel de competiþie 
internaþionalã.  

Autobuzul m-a lãsat la poligonul de la McLaren Vale în jur de ora 1 dupã amiaza. Zona de 
tragere este situatã undeva în afara localitãþii, aproape de o carierã pãrãsitã, camuflatã de 
peisajul tipic australian, adicã eucalipþi, praf, dealuri ºi un mic râu care îºi croise drum prin  
vale. Poligonul este mult în afara drumurilor pe care turistul þi omul de rând le evitã pentru cã 
nu prea e nimic de vãzut pe acolo. Am avut o discu þie cu managerul Steve Brown care, în 
câteva cuvinte, mi-a explicat cã totul s-a facut prin muncã de voluntariat, în care fiecare þi-a 
adus contribuþia: la asamblat, la  partea electricã, la vopsit, unii cu puþinã fantezie au creat fel 
de fel de situaþii tactice pentru d iferite grade de dificultate. Toate materialele din poligon au 
fost obþinute din donaþii, unele de la demolãri, practic s-a folosit orice fel de material disponibil 
avut la îndemânã incluzând cãrãmizi, lemne, pietre, totul  destul de rudimentar þi nesofisticat, 
dar plin de imaginaþie ºi creativitate.   

Mi-am început periplul prin poligon cãutându-i pe sportivii români: domnul comisar ºef  Dan 
Petrila, doamna comisar Florentina Petrila þi domnul cãpitan Vlad Andrei Dinu.  Când i-am 
gãsit mai aveau douã probe de concurs din 15. Numai domnul Dan Petrila þi Vlad Andrei Dinu 
au participat la Police Pistol Action. M-a impresionat foarte mult spiritul de camaraderie care a 
domnit pe toatã perioada concursului între poliþiºtii din toatã lumea. Toþi au aplaudat ºi s-au 
susþinut unii pe alþii, au demonstrat o înaltã þinutã sportivã, o tehnicã þi o prec izie bine puse la 
punct. Deþi românii nu au fost în numãr mare, compara tiv cu alte echipe, au fost trataþi 
frumos ºi respectaþi ca mesageri ai României la aceste jocuri mondiale. Probele au fost toate 
foarte interesante, cu þinte plasate în diferite poziþii, unele din tre ele trebuind evitate, unele 
aflate la distanþe diferite cu situaþii tactice care necesitau luarea deciziilor în timp foarte scurt. 
Am fost plãcut impresionatã de rezultatele obþinute de sportivii români af laþi pentru prima datã 
în Australia. La sfârºitul zilei fiecare a fost un câºtigator, nu numai medaliaþii , dar absolut toþi 
participanþii: au câºtigat exper ienþã, au învãþat ceva nou, ºi-au fãcut prieteni printre sport ivii 
din alte þãri, au dovedit cã poliþia, indiferent din ce colþ al lumii, este pregãtitã la un înalt nivel 
tehnic.  

La sfârºitul zilei, în autobuzul care ne-a dus la Adelaide Convention Centre, l-am rugat pe 
domnul cãpitan Vlad Andrei Dinu ã-mi acorde un mic interviu º i dumnealui a avut 
amabilitatea, dupã o zi extrem de lungã þi dificilã, sã-mi rãspundã la unele întrebari. In terviul, 
în exclusivitate pentru Asociaþia Comunitãþii Româneºti din Australia de Sud, este prezentat 
în continuare.  

Domnul Vlad Andrei Dinu , Inspector Principal de Poliþie (Cãpitan), Profesor la Þcoala de 
Agenþi de Poliþie „Septimiu Mureºan”, Cluj Napoca 

1. Domnule Dinu, cum vi s-a pãrut competiþia la care aþi participat în aceste douã zile, 
Police Pistol Action de la McLaren Vale? 

Am participat pentru prima datã la o astfel de probã, unde s-au întrecut cei mai buni pistolari 
poliþiºti din întreaga lume. Au fost scoase la concurs cele mai noi modele de p istoale care 
existã pe piaþa mondialã, pistoale semi-automate, revolvere. Toþi concureþtii au a fiºat o înaltã 
þinutã sportivã, agilitate, rapiditate þi v itezã, fiecare echipa care a concurat a respectat 
regulile, a încurajat pe ceilalþi participanþi ºi i-a aplaudat pentru obþinerea rezultatelor bune ºi 
foarte bune. Pentru mine competþtia a fost deosebitã, m-a fãcut sã învãþ multe lucruri ºi sã fiu 
mai bine pregãtit pe viitor. Voi aplica în þarã ceea ce am învãþat aici la acest campionat de tir 
din Australia atât la ªcoala de Poliþie din Cluj, cât ºi la Facultatea de Educaþie Fiz icã þi Sport 
„Avram Iancu” din Cluj Napoca. La aceastã universitate mi s-a aprobat un proiect de a 
susþine, ca preparator universitar, un curs de tir sportiv pentru studenþii din anul trei, în lunile 
aprilie-mai 2007. Acest curs este facultativ pentru studenþi.  

Poliþiºtii români la înãlþime la Jocurile Mondiale ale 
Poliþiºtilor ºi Pompierilor, Adelaide 2007 

Fotografii din poligonul de la McLaren Vale
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3. Ce pãrere aveþi despre poligonul de tragere  de la McLaren Vale? 
Este un poligon foarte mare, cu 15 probe/etape care s-au desfãþurat pe durata a douã zile. 
Poligonul asigurã comfort þi siguran þã pentru participanþi ºi pentru spectatori. Am putut sã 
cumpãr þi sã împrumut echipament din poligon, care este diferit faþã de al nostru. Am servit 
masa acolo, este amenajat totu l ca un mic restaurant unde pe un ecran s-au proiectat imagini 
de la competiþiile de tir din concursurile anterioare. 
 

4. Aþi avut o probã preferata în acest poligon? 
Am obþinut un rezultat foarte bun la proba numãrul 9, la care þintele erau la distanþã mai mare 
þi trãgãtorul trebuia sã tragã din diverse poziþii printr-un tunel special amenajat. Am tras din 
genunchi, culcat, practic toate tragerile s-au fãcut prin acest tunel. 
 

5. Care a fost problema cea mai dificilã în timpul concursului la care a trebuit sâ faceþi 
faþã? 

Nu atât precizia, pe care o am, ci viteza cu care trebuie sã te deplasezi þi sã execuþi tragerile 
asupra þintelor, combinate cu schimba tul încãrcãtorului de mai multe ori pent ru a putea fi 
trase peste 30 de cartuºe. 
 

6. Aþi reuºit sã vã faceþi aici prieteni printre sportivii care au participat la concurs, 
intentionaþi sã întreþineþi relaþii de prietenie ºi sã colaboraþi cu poliþiºtii din alte þãri? 

Plec de aici cu impresii deosebit de plãcute mai a les din partea gazdelor, Police SA (de la 
care am primit un DVD cu imagini de la concursurile de tir d in anii precedenþi), din 
partea organizatorilor ºi arbitrilor. Am schimbat adrese de e-mail ºi voi coresponda cu sportivi 
din alte þãri, am schimbat insigne, tricouri þi voi continua sã þin legãtura cu cât mai mulþi ºi, de 
ce nu, poate reuþim sã ne revedem în România la concursuri asemãnãtoare. 
 

7. Pe ansamblu ce pãrere aveþi despre Adelaide ºi modul în care s-au desfãþurat 
jocurile pânã în prezent?  

Adelaide este un oraº foarte primitor ºi potriv it pentru organizarea unor astfel de jocuri 
internaþionale. Aºtept cu nerãbdare sã mã reîntorc aici cu prima ocazie când vor mai avea  loc 
astfel de competiþii. Sunt multe locuri ºi lucruri de vãzut þi cunoscut, oraþul e vast, are multe 
restaurante cu diferite meniuri, cu fete frumoase, mi-a placut la Glenelg plaja ºi restaurantele 
de acolo. Mi-a placut foarte mult ceremonia de deschidere a jocurilor unde oficialii ºi 
organizatorii au fãcut un efort deosebit pentru ca ziua de 16 martie 2007 sã fie o zi de 
adevãratã sarbãtoare pentru sportiv ii din întreaga lume. Publicul a  fost minunat, a primit cu 
aplauze echipa României, am fãcut multe fotografii, iar spectacolul de artificii care a încheiat  
ceremonia a fost extraordinar. 
 

8. La câte probe aþi participat pânã acum? 
Am participat la trei probe diferite. Cross Country, care a fost duminicã pe 18 martie 2007, 
unde am alergat cinci kilometri la Shepherds Hill Recreation Reserve ºi m-am clasat al 
nouãlea la categoria la care am concurat. Alergarea a avut loc pe un teren denivelat þi mã 
bucur cã am reuþit sã scot un timp foarte bun. Am par ticipat la Biathlon, la State Shouting 
Park, Virginia, unde am alergat trei mile þi a trebuit sã trag la þintã clasându-mã pe locul 12. ªi 
la Police Pistol Action la McLaren Vale unde am obþinut, dupã douã zile de concurs, un 
punctaj de 695 de puncte din maxim 900 posibile.  
 

9. Care este urmãtorul concurs  la care v-aþi înscris ºi veþi participa? 
Voi participa la Pistol Centre Fire, care va avea loc miercuri 21 martie ºi Police Pistol Combat, 
pe data de 23 martie, ambele se vor þine la State Shouting Park, Virginia. Voi participa pentru 
prima datã la astfel de probe þi voi  face tot posibilul sã obþin un rezultat cât mai bun.  
 

10. În încheirea acestui interviu doriþ i sã mai adãugaþi ceva? 
Vreau sã menþionez cã pentru a participa în condiþii foarte bune la concurs am fost sprijinit ºi  
ajutat de gazda mea, domnul Adrian Cracea, care mi-a oferit tot ce am avut nevoie, m-a 
ajutat sã ma deplasez în oraþ, m-a ajutat cu transportul dintr-un loc în altul în timpul 
competiþiei, mi-a oferit momente plãcute în oraþ atât înaintea concursului cât þi dupã 
încheierea acestuia. 
Totodatã am fost susþinut prin e-mail þi telefon de doamna Liliana Stoian încã înainte de 
venirea în Adelaide, fiind aºteptat la aeroport de dumeaei, condus la Adelaide Convention 

Domnule Dinu, va dorim mult succes în continuare la probele pe care le mai aveþi ºi vã 
mulþumim foarte mult pentru interv iul acordat.  
Interviu realizat de Liliana Stoian,  luni 19 martie 2007, Adelaide, Australia. 

Poliþiºtii români la înãlþime la Jocurile Mondiale ale 
Poliþiºtilor ºi Pompierilor, Adelaide 2007 

Interviul a fost publicat si pe websiteul asociatiei la:
 www.freewebs.com/romaniancommunity

Fotografii din poligonul de la McLaren Vale
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Este pentru prima datã în istoria pompierilor români când obþin titluri mondiale la cea mai 
mare competiþie internaþionalã , unde au participat peste 9000 de sportivi din toatã lumea 
reprezentând poliþiºti, pompieri, vama º i penitenciarele din 60 de þãri ale lumii. Aflaþi la mii de  
kilometri de casã pompierii bucureþteni au reprezentat cu onoare România la Jocurile 
Mondiale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor din Adelaide ºi ne-au fãcut sã ne simþim bine ca 
români. Am reuþit sã demonstrãm la aceste jocur i cã delegaþia României, deºi în numãr mai 
mic faþã de alte þãri, a venit foarte bine pregãtitã þi acest lucru ne face sã credem cã avem în 
þarã oameni cu care ne mândrim þi pentru care avem tot respectul. 

Românii din diasporã care locuiesc în Adelaide au sprjinit ºi ajutat pe sportivii români care au 
participat la aceste jocuri, fiind  alãturi de ei în timpul competiþiilor, încurajându-i ºi bucurându-
se de succesele obþinute de aceºtia. Din România au participat Colonel Inginer Ioan Mireþ,  
Colonel Inginer Mirela Navrea ºi Locotenent Viorica ªerban, toþi de la Inspectoratul pentru 
Situaþii de Urgenþã “Dealul Spirii” a l Municipiului Bucureþti.  

Dupã încheierea jocurilor l-am rugat pe domnul Colonel Ioan Mireþ sã ofere un interviu 
Asociaþiei Comunitãþii Româneºti din Australia de Sud privind rezultatelor obþ inute de 
pompierii români la aceste jocuri þi dumnealui a avut amabilitatea sã dea curs acestei invitaþii 
þi sã ne rãspundã la o serie de întrebãr i.  

Interviu în exclusivitate pentru Asociaþ ia Comunitãþii Româneºti din Australia de Sud realizat 
de Liliana Stoian cu Domnul Colonel Inginer Ioan Mireþ, ªef Serviciu Inspectoratul pentru 
Situaþii de Urgenþã “Dealul Spirii” a l Municipiului Bucureþti 

1. Domnule Colonel Mireþ, am înþeles cã nu este prima datã când participaþi la competiþii 
internaþionale sportive ale pompierilor ºi poliþiºtilor. Ce ne puteþ i spune despre participãrile din 
anii trecuþi? 

Am participat la Jocurile Mondiale a le Pompierilor începând cu anul 2000, când aceste jocuri 
s-au þinut în Franþa. In 2003  am participat împreunã cu Mirela  Navrea la Barcelona, la Jocurile  
Mondiale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor. In urmãtorul am fost la Sheffield, Anglia, la Jocurile 
Mondiale ale Pompierilor împreunã cu Viorica Þerban unde am luat o medalie de aur þi doua 
de bronz. In 2005 am fost la Quebec împreunã cu Viorica Þerban þi Mirela Navrea unde am 
luat o medalie de bronz. In 2006 am participat la Hong Kong la Jocurile Mondiale ale 
Pompierilor unde am câþtigat 10 medalii: 6 de aur, douã de argint þ i douã de bronz. Tot in 
2006 au fost Jocurile Internaþionale ale Poliþiºtilor ºi Pompier ilor la San Paulo unde împreunã 
cu Viorica ºi Mirela am câºtigat 16 medalii: 9 de aur, restul de argint.   

2. Aveþi la activ o întreagã listã de succese obþinute în anii precedenþi ºi asta ne bucurã foarte 
mult. În Adelaide aþi venit împreunã cu Mirela Navrea þi Viorica Þerban , la ce probe v-aþi 
înscris ºi care e rezultatul final?   

Eu m-am înscris la tenis de câmp la categoria Master B, la simplu, unde am câºtigat medalia 
de aur. Viorica ªerban s-a înscris la caiac la 200m ºi 500m s implu ºi dublu. Viorica a câºtigat  
douã medalii de aur la 200m þi 500m simp lu, douã de argint la 200m þi 500m dublu.Mirela 
Navrea a câºtigat o medalie de argint la caiac dublu 200m ºi una de bronz la caiac simplu la 
200m. Mirela a participat la atletism în probele de 10000m (clasându-se pe locul patru) ºi la 
5000 de metri (clasându-se pe locul 7),iar la semi-maraton (21 de kilometri) a ocupat locul 7. 

3. Este un numãr impresionant de medalii obþinute de echipa României în Australia! Mai ales 
cã aici au fost o serie de condi þii diferite faþã de România. 

Da aºa este, în þarã eram obiþnuit sã mã antrenez pe terenuri cu zgurã þi aici am jucat pe 
beton. E o mare diferenþã tipul de teren pe care se joacã, la care se adaugã faptul cã în 
Adelaide am jucat la temperaturi destul de ridicate (peste 35ºC la soare), temperatura de la 
suprafaþa betonului putând ajunge la 40ºC. La asta s-a adãugat diferenþa de fus orar, 8 ore ºi 
jumãtate faþã de România la care a trebuit sã ne adaptãm foarte repede. Oboseala drumului 
ºi-a spus þi ea cuvântul, douã zile de zbor pânã în Adelaide nu a fost uþor. Iar aici au fost 
probleme legate de distanþele mar i pe care le aveam de strãbãtut pentru a ajunge la 
stadioanele unde aveau loc competiþiile, uneori trebuind sã folosim mijloacele de transport în 
comun pentru a strãbate zeci de kilometri între diverse locaþii. Viorica nu a avut unde sã se 
antreneze þi sã facã pegãtire pentru caiac  în Adelaide, trebuind sã facã exerci þii de mobilizare 
a muºchilor la sala de sport de la hotel. Mirela a alergat zilnic pe bandã câþiva zeci de 
kilometri pentru a se putea pregãti pentru alergãr i. Pentru noi dorinþa cea mai mare a fost sã 
reprezentãm cu succes România þi acesta a fost factorul care ne-a mobilizat astfel cã a 
trebuit sã trecem peste aceste mici greutã þi legate de acomodare ºi transport. Cea mai mare 
bucurie pe care am trãit-o cu toþii a fost sã auzim numele României când ne-am urcat pe 
podiumul de premiere ºi medali ile obþinute ne-au fãcut sã uitãm de toatã oboseala acumulatã 
în perioada concursului.  

Aur pentru pompierii români prezenþi la Jocurile Mondiale 
ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor din Adelaide, 2007  
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4. Pentru dumneavoastã care a fost m eciul cel mai dificil la tenis de câmp? 

 Meciul cel mai greu a fost cu favor itul numãrul 1Barrios Bruce, din USA, pe care l-am bãtut în 
turul doi în douã seturi cu 6-2 ºi 6-1. El a fost foarte puternic susþinut de suporterii american i 
prezenþi la meci. In primul tur l-am bãtut pe finlandezul Soumalinen Pekka cu 6-1 ºi 6-0, iar în 
turul trei pe germanul Thoma Karheinz cu 6-2 ºi 6-2. In finalã am jucat cu canad ianul Jaques 
Leblanc pe care l-am bãtut cu scorul de 6-0 ºi 6-3. Adversarii pe care i-am eliminat în aceste 
partide au luat medalii la ediþiile precedente ale Jocurilor Mndiale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor.  
Finala s-a desfãþurat la o cãldurã de 35ºC la soare, pe un teren fãrã umbrã, cu umiditate 
excesivã. A fost un meci greu þi mã bucur cã am câþtigat. 

5. De cât timp faceþi sport de performanþã? 

Am început sã joc tenis de la vârs ta de 8 ani fiind sprijinit þi încurajat de pãrinþi în condiþiile în 
care se putea juca tenis înainte de Revoluþie. Am fãcut parte din lotul naþional de juniori pânã 
la vârsta de 18 ani. Am jucat tenis de per formanþã pânã la 24 de ani. Viorica Þerban este 
fostã sportivã de performanþã, a participat la mai multe ediþii ale jocurilor olimpice, mondiale, 
campionate mondiale þi universitare, la cele europene încã din 1987. Mirela de asemenea a 
fost sportiva. A jucat handbal la echipa "Progresu" din Bucuresti intre  anii 1977-1987 unde a 
participat la campionate interne si internationale. Acum se antreneaza din placere tot timpul 
anului la sala si in aer liber.  

6. Ce condiþii de antrenament aveþi în  România?  

Sunt Preºedintele Asociaþiei Sportive “Pompierul Bucureºti” ºi Vice-Preºedinte al Asociaþiei 
Sportive a Pompierilor din România, ambele asociaþii cu mii de membrii.  Avem o bazã 
sportivã formatã din trerenuri de tenis , piscinã, salã pentru fitness. Doresc sã mulþumesc 
foarte mult sponsorilor care au sprijinit deplasãrile în strãinãtate þi au avut înc redere în noi cã 
vom duce numele României în toatã lumea, pe toate continentele.   

7. Sunteþi pentru prima datã în Adelaide, Australia. Ce impresii ave þi despre Adelaide, despre 
organizarea jocurilor? 

Ne-a plãcut foarte mult atmosfera de la festivitatea de deschidere a Jocurilor Mondiale ale 
Poliþiºtilor ºi Pompierilor, organizarea, programul ºi focurile de art ificii. Ne-a plãcut mult 
oraþul, parcurile, curãþenia, prietenia oamenilor ºi mai ales  cãldura cu care am fost primi þi de 
comunitatea de români din Adelaide.  Faptul cã am venit din România i -a fãcut ºi pe 
australieni sã ne primeascã cu bucur ie, multã lume din tramvai ne ura succes la competiþii, 
chiar ºi alþi strãini se bucurau cã sportivii români au putut sã par ticipe la aceste jocuri. A fost o 
atmosferã foarte veselã þi credem cã acest eveniment sportiv va rãmâne scris în istoaria 
oraºului Adelaide ca un moment de refer inþã în istoria jocurilor mondiale.   

8. Ce planuri aveþi pentru viitor, acum cã Jocurile Mondiale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor din 
Adelaide se apropie de sfârºit ?   

Ne pregãtim pentru urmãtoarele Jocuri Interna þionale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor care vor 
avea loc la Orlando în 2008 ºi pentru Jocur ile Mondiale ale Poliþiºtilor ºi Pompier ilor din 2009 
de la British Columbia, Canada. Sperãm sã participãm în aceeaþi echipã þ i la aceste jocuri.  

Vã multumim foarte mult pentru interviul acordat þi vã dorim mult succes în cariera sportivã. Sperãm cã 
veþi reprezenta cu succes România la celelalte competiþii internationale care vor veni.  

Interviu realizat de Liliana Stoian, 24 martie 2007, Adelaide, South Australia. 

Aur pentru pompierii români prezenþi la Jocurile Mondiale 
ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor din Adelaide, 2007  

Interviul a fost publicat si pe websiteul asociatiei la:
 www.freewebs.com/romaniancommunity
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VOLUNTARIAT Interviu realizat cu cei trei români care au participat 
 ca voluntari la Jocurile Mondiale ale Poliþiºtilor ºi 

Pompierilor din Adelaide, 2007:  
Vlad Baclagian, Raluca Simtion ºi Liliana Stoian 

1. Ce te-a determinat sã participi ca voluntar la 2007 WPFG în Adelaide? 
 
Vlad: 
Stãteam la taclale cu colegii din comitet despre ce se mai întâmplã în Adelaide. Þi am aflat cã niþte 
români s-au interesat, prin prisma paginii de web a asociaþiei, despre cazare ºi transport în timpul  
jocurilor Poliþiei ºi Pomierilor. Mondiale! Uau! Nu am auzit în viaþa mea de aºa ceva.  
Sincer sã fiu întotdeuna m-a impresionat ideea de a fi voluntar, de a-þi oferi serviciile pe gratis altor 
oameni. Fãrã sa condiþionezi cu nimic. Ceva care aici este un fel de tradiþie. Existã o adevaratã þcoalã 
(nescrisã bineînþeles) despre cum sã fi voluntar. Þi bravo lor. Aþa cã m-am inscris ºi eu ca voluntar. 
 
Raluca: 
Ceea ce m-a determinat sã particip la aceste jocuri a fost ideea de nou, a fost prima datã în viaþa mea 
când am fãcut voluntariat.  
 
Liliana : 
În primul rând a fost curiozitatea, sã vãd þi eu ce se întâmplã la aceste jocuri þi dacã pot ajuta cu ceva 
pe parcursul desfãþurãrii lor. Pe urmã a fost scrisoarea primitã de asociaþie pe la mijlocul lunii 
februarie de la Police SA ºi Multicultural SA prin care ni se solicita sprijinul ºi ajutorul la aceste jocuri 
mondiale pentru membrii delegaþiei din România care ºi-au anunþat participarea la jocuri. Aºa am aflat 
þi noi cã un numãr de 7 sportivi români, reprezentanþi ai poliþiei ºi pompierilor, urmau sã participe la 
Jocurile Mondiale ale Poliþiºtilor ºi Pompierilor din Adelaide, 2007. La aceasta s-a adãugat e-mail-ul 
primit de la Ambasada României din Canberra prin care ni se solicita sprijinul cu privire la cazarea 
unor sportivi români care urmau sã vinã în Adelaide. Din acest moment a devenit foarte clar cã 
Asociaþia Comunitãþii Româneºti din Australia de Sud a trebuit sã se implice cât mai mult pentru a 
ajuta la buna organizare a acestor jocuri, mai ales în ceea ce priveºte delegaþia României. ªi nu în 
ultimul rând faptul cã am susþinutã de departamentul de stat unde lucrez ca geolog (Primary Industries 
and Resources of South Australia) pentru a reprezenta acest departament la jocurile mondiale. 
 
2. Cu ce ai ajutat pe perioada desfãþurãrii jocurilor þi înaintea începerii lor? 
 
Vlad: 
Pãi am crezut cã nu o sa ma accepte fiindca nu mai fusesem la nici o activitate înainte. Dar am primit 
o scrisoare în care îmi spuneau cã trebuie sa fiu prezent înainte de deschiderea jocurilor ca sã ajut la 
instalaþia de sunet pentru opening ceremony, "Sound Assistant". Ha, ha, ha, eu ºi instalaþia de sunet. 
Dar am zis sã-i dau o încercare ca nu am nimic de pierdut, aºa ca am acceptat. Din 3 zile cât trebuia 
sa fiu prezent la început am ajuns sã fiu voluntar 8 zile. La ce te aþtepþi si ce gãseþti! 
 
Raluca: 
Am participat ca voluntar la ceremonia de deschidere a jocurilor, indrumând publicul de lânga tribuna 
VIP încotro s-o ia, dacã are locuri rezervate sau nu. Deþi am fost solicitatã si pe parcursul 
competiþiei, orele de participare se suprapuneau cu cele de servici, astfel cã n-am putut rãspunde 
prezent. 
 
Liliana: 
Înainte de începerea Jocurilor Mondiale am luat legãtura cu to þi participanþii din România la 
aceste jocuri. Acest lucru s-a putut face prin intermediul unuia dintre organizatorii jocurilor , 
Debbie Virgo, care m-a pus în contact cu toþi membrii de legaþiei române în calitate de Liaison 
Officer pentru echipa României. A avut loc o corespondenþã destul de bogatã cu toþi participanþii, 
mai ales legatã de sosirea în Ade laide. vizã þi cazare. Românii au ajuns în Adelaide începând cu 
data de 13 martie pânã inclusiv pe 18 martie. Am fost la aeroport sã-i aºtept, de acolo i-am 
condus la Adelaide Convention Centre pentru a-ºi face acreditarea ºi înscr ierea la jocuri, cu 
multe ore petrecute la niþte cozi interm inabile. Odatã aceastã parte rezolvatã a fost mai simplu, 
fiecare sportiv ºtia zilele de concurs º i locaþia, autobuzele locale puse la dispoziþ ie de 
organizatorii jocurilor asigurând transportul de la Convention Centre la diferite locaþii. Pe 
parcursul jocurilor am fost prezentã alãturi de sportivii români la diferite competiþii (la tir în douã 
poligoane, la McLaren Vale ºi la V irginia, la tenis de câmp, la judo, la înot). 
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3. La ce sporturi ai ajutat în direct ºi ce þi-a plãcut mai mult? 
 
Vlad: 
Beach volleyball - am fost implicat 3 zile. A trebuit sã þin scorul. S-au desfãþurat în Glenelg. Ce mi-a 
plãcut cel mai mult? Ce întrebare! Bineînþeles competiþia de femei. Atmosfera e diferitã de cea de la 
voleiul normal (indoors), e ca la ...plajã. Muzica este non stop chiar pe parcursul jocului iar jucãtorii se 
comportã ca þi cum ar fi la petrecere. Este totul vesel þi plãcut. 
 
Raluca: 
N-am ajutat în direct, am fost prezentã numai la ceremonia de deschidere a jocurilor. 
 
Liliana: 
Am ajutat în direct la ceremonia de deschidere a jocurilor dirijând spectatorii spre tribune cât ºi la 
proba de tir numitã Police Centre Fire, la State Shouting, Virginia. Acolo þintele trebuiau pregãtite dupã 
fiecare tragere ºi þinutã evidenþa scorurilor. Mi-a plãcut sã merg în poligon, nu mai avusesem pânã 
atunci ocazia sã vizitez un poligon al poliþiei din South Australia ºi am avut ocazia sã învãþ multe 
lucruri.  
 
4. Câte ore pe zi ai lucrat ca voluntar? Ai mai face din nou dacã e nevoie? 
 
Vlad: 
Unele zile trebuia sã fiu de dimineaþã, de la 5 pânã pe la 11 (trebuia sã orientãm sportivii cãtre 
autobuze speciale); alte zile începeam la 10 dar stãteam pânã seara târziu (când pregateam scena 
pentru spectacole). Într-un fel m-am simþit exploatat. Parcã þtiind cã eþti voluntar îþi dãdeau sã faci 
cele mai grele joburi. Deþi cu timpul am realizat cã nu e aþa. Dacã nu consideri ca un fel de relaxare 
(have fun) atunci totul este o sursã de stres. Dacã mai mã duc? Bineînþeles cã da. Cred ca microbul 
de tip "voluntar" mi-a intrat în sânge. Þi nu existã leac.  
 
Raluca: 
Am lucrat ca voluntar doar la ceremonia de deschidere, iar dacã timpul mi-ar fi permis aþ fi fãcut-o ºi 
mai mult. Aº face-o încã odatã cu siguranþã deoarece a fost o experienþã interesantã þi mi-a plãcut 
tare mult, am cunoscut oameni deosebiþi, atleþi români cu o bunã pregãtire competiþionalã þi un 
caracter impecabil, sportivi din alte þãri. 
 
Liliana: 
În general am stat zilnic cam 12-14 ore. Dacã trebuia sã fiu la aeroport dimineaþa la ora 7 de exemplu 
stãteam pânã seara alãturi de sportivii români, nu plecam acasã pânã ce totul nu era rezolvat (cazare, 
acreditare, înscriere la jocuri). Am cunoscut oameni deosebiþi ºi nu regret timpul petrecut alãturi de ei. 
Da, aº mai face-o din nou cu siguranþã, mai ales cã acum am cãpãtat ceva experienþã þi am vãzut 
cum merg lucrurile.  
 
5. Care a fost momentul cel mai frumos pentru tine ca voluntar la aceste jocuri? 
 
Vlad: 
Mergeam cu maþina spre casã dupã o zi lungã, sculat la 4 de dimineaþa. ªi pe strãduþele din spatele 
casei am gãsit 4 sportivi spanioli pierduþi ºi nu ºtiau cum sã ajungã în centru. Erau BOMBEROS 
(pompieri spanioli, se cheamã aþa fiindcã maþinile de pompieri au rezervoare de apã care aratã ca 
niºte BOMBE). Mi-am dat seama cã sunt pierduþi aºa cã am oprit maþina sã vad ce vor. Ei s-au 
apropiat foarte încrezãtori fiindcã au recunoscut uniforma de voluntar. Þi într-un gest de pur voluntar 
(sã fiu sincer ãsta a fost momentul când cu adevãrat m-am simþit cã fac ceva fãra sã mã intereseze 
rezultatul) am zis ..oameni buni dacã intraþi cu toþii în Barina mea vã duc eu în centru. Þi ca în filmele 
cu Stan ºi Bran, 4 uriaºi cu mine 5 au intrat într-o maþinã de ....pãpuþi. A fost fun. Le-am arãtat prin jur 
ºi le-am explicat câte ceva din Adelaide. Participau la curse pe scãri în Santos building. Sper cã au 
ramas cu ideea cã australienii sunt ospitalieri þi binevoitori. Sau poate ar fi trebuit sã le spun cã vin din 
România...??? 
 
Raluca: 
Momentul cel mai frumos pentru mine ca voluntar a fost când am fost aplaudaþi la defilarea de pe teren 
din timpul ceremoniei de deschidere. Parcã m-a fãcut sã mã simt altfel, cu atât mai mult cu cât datoritã 
acreditãrii am putut fi alãturi de atleþii români la nivelul gazonului, am fãcut poze ºi cu atleþi din alte þãri 
purtând uniformele de poliþiºti sau pompieri specifice þãrii din care fãceau parte. Mi-au plãcut în mod 
deosebit ºi focurile de artificii, cât ºi aprinderea torþei. 

Liliana: 
Cred cã au fost mai multe momente þi am sã le enumãr pe scurt. În primul rând a fost 
aºteptatul la aeroport, întâmpinarea sportivilor din  România, faptul cã i-am vãzut pe toþi 
bucuroþi cã au fost primiþi de români ºi prietenia care s-a stabilit între noi chiar din primele 
momente ale sosirii. Festivitatea de  deschidere a Jocurilor Mondiale a fost un moment 
culminant ºi pentru sportivi, ºi pentru volun tari. Spectacolul a fost grozav, am fost pe stadion 
alãturi de sportivii din toatã lumea, am fãcut fotografii, am schimbat insigne, atmosfera din 
acea searã a fost cu totul deosebitã. Pe urmã a fost prezenþa mea la unele competiþii unde 
românii au câºtigat medalii de aur , menþionez aici finala la tenis de câmp ºi participarea la  
ceremonia de înmânare a medaliei de cãtre guvernatorului statului Australia de Sud. A fost un 
moment frumos þi deosebit sã aud numele României þi sã vãd aplauzele publicului pentru  
câþtigãtori.  
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6. Descrie ceva mai deosebit în care ai fost direct implicat ca voluntar în timpul jocurilor. 
 
Vlad: 
Mai deosebit? Totul a fost deosebit fiindcã a fost nou ºi plin de viaþã. Toatã lumea pe care o întâlneai era 
cu zâmbetul pe buze. Îþi povesteau viaþa lor chiar dacã erai un strãin. Cum vedeau uniforma cum vroiau sã 
þtie ceva de la tine sau sã împãrtãþeascã ceva cu tine. Aþa am aflat cã unii deja s-au înscris ca voluntari 
pentru jocurile olimpice de la Beijing. Care sunt deabia pe 08/08/2008 !!!  
Anyway a fost ceva de care nu pot sã spun cã-mi pare rãu. Am aflat despre cum se organizeazã un 
concert (începând de la sunet ºi terminând cu catering), cum se desfãþoarã anumite competiþii sportive, 
cum se organizeazã un event aþa de mare din toate punctele de vedere. Am asistat la competiþii care erau 
legate de munca de zi cu zi a competitorilor. Gen "Ultimate Firefighter" or "Muster" or "The Best Competitor 
Alive". 
 
Liliana: 
Ca voluntar la aceste jocuri mondiale ai nevoie de mult timp pe care sã-l pui la dispoziþie pentru a 
putea ajuta. Un moment mai deosebit a fost în poligon, la tir, când una d in probe la care au participat 
românii a fost decalatã cu vreo douã ore. Se fãcuse destul de târziu þi aþteptarea lungã þi-a spus 
cuvântul combinatã cu emoþiile de dinainte de concurs. Fiind alãturi de sportivi, am tradus în românã 
o parte din comenzile care trebuiau executate þ i poate cã prezenþa mea acolo, alãturi de ei, i-a fãcut 
sã se simtã susþinuþi ºi încurajaþi. Am stat a lãturi de ei pânã la sfârþit, c red cã ne-am întors acasã cu 
ultimul autobuz pe la ora 9 seara. Dar am fost cu toþii împreunã, toatã ziua, asta a contat foarte mult. 
Un alt moment foarte emoþionant a fost când am fãcut poze cu toate medaliile ob þinute de echipa 
României, îmbrãcatã cu treningul oficial þi cu s teagul României în mânã. Cred cã atunci am sim þit cã 
am fãcut þi eu parte din aceastã echipã þi asta a fost cea mai frumoasã rãsplatã pe care am primit-o. 
 
7. În afarã de jocuri, ai mai participat ca voluntar la alte activitãþi în Adelaide? 
 
Vlad: 
Da, acum sunt voluntar cu cei de la St John. Dar asta este o altã poveste pe care cred cã o s-o prezint în 
ciclurile "Vlad, bbq-ing prin South Australia". 
 
Raluca: 
A fost prima activitate la care am participat ca voluntar în Adelaide, întrucât n-am venit decât de 6 luni aici.  
 
Liliana: 
Da, neoficial ca sã zic aþa. Asocia þia Comunitãþii Româneºti din Australia de Sud implicã, printre 
altele, multã muncã de voluntariat ºi, de aproape doi ani,  mi-am pus timpul ºi energia la dispoziþie 
pentru aceasta. Aici aº putea include chiar edita rea acestei reviste a asociaþiei, organizarea  
diverselor activitãþi, întâmpinarea noilor veniþi în Adelaide ca imigranþi. Sunt doar câteva exemple 
unde, alãturi de alþi membri ai comunitãþii româneºti, am contribuit ºi eu.  
 
8. În încheiere ce doreþti sã transmiþi celor care doresc sã facã muncã de voluntariat? 
 
Vlad: 
Prin lege eu aþ introduce sãptamâna voluntarului. Fiecare cetãþean al Planetei sã facã voluntariat (nu 
forþat, ci de plãcere) cel puþin o datã pe an. Chiar dacã sunã ciudat þi pare ieþit din comun, nu este. O datã 
început nu mai dai înapoi. Aþa cã la treabã..... GO, GO, GO! 
 
 
Raluca: 
Celor ce doresc sã participe la activitãþi în calitate de voluntari, le spunã încerce mãcar odatã, n-or sã 
regrete deloc, au ce învãþa ºi vor râmâne cu amintiri deosebite. 
 
Liliana: 
Dacã vã place sã ajutaþi, dacã puteþi ºi nu sunteþi obligaþi sã o faceþi, veþi vedea cã e un sentiment de 
bucurie care te înconjoarã când faci ceva benevol. Lumea din jur îþi zâmbeºte, te apreciazã þi ai 
ocazia sã faci þi tu o faptã bunã. Fiecare om se poate implica, într -o formã sau alta, în munca de 
voluntariat. Poþi ajuta un strãin, poþi face curat în parcuri, poþi sã duci mâncare acasã la un om bolnav 
sau sã ajuþi comunitatea din care faci parte cum poþi ºi când poþ i. Depinde numai de tine dacã vrei sã 
o faci.  
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Când ziua va veni 
 
Te-am vãzut prin lumina 
Ce mâna o ridicã 
Pe capetele sfinte 
O þoaptã se-nfiripã 
ªi murmur de vioare 
Se-aud în asfinþit 
Coboarã peste mare 
Un cântec de argint 
 
Eternul fericirii 
Îl cãutãm în noi 
În aripa deschisã 
Spre soare, spre culori 
ªi pacea se aºterne 
Mai caldã ,mai seninã 
Pe fruntea noastrã plinã 
De gânduri ,de luminã 
 
Nici nu mai am odihnã 
De când te-am întâlnit 
Doar gândurile zboarã 
Tãcute-n infinit 
Þi poate cã odatã 
Când ziua va veni 
Mã voi deschide þie 
Numai de vei dori 
 
Tãcute umbre pleacã 
Þi mâna se ridicã 
Pe capetele sfinte 
O þoaptã se-nfiripã 
Þi palma e întinsã 
Sã o atingi uþor 
Cu buzele tãcerii 
Cu ochii plini de dor 

Chris Tanasescu 
MARGENTO 

POEZII

But do you ever understand what I’m saying, my gestures 
don’t speak sometimes as clearly as our mutual bills – 
the first nine, undivided, shows its subject  
resting (in herself) Kung Fû (moves even) 
pigs and fish – as for the birds scared by 
electric light, she knows they found no earth. 
 
(Scary news about the global warming) 
Don’t cheat Fred said – the algorithm of 
that hexagram says do not stop – next step 
reads: there will be advantage in crossing  
the great stream. Someone said something about 
a garden. You’ll find fruit and wine in the fridge, 
don’t bother to call back, oh yeah, I’m still 
a virgin, he’s no guru – it’s just that that’s 
the way the mop flops: tin-made trash-bin flaps 
clogged sinks piped plaster board glugs gutter 
new loophole and a Scooby Doo skelton 
graffitied face-lift for the leper hall. 
 
 
Don’t pry, don’t pry into his prayer you 
Don’t need to he’s as open as the planet 
Pluto trillions of years ago and now 
The disk of platinum goes to Googly Google. 
 
 
Fred who? Well, Jameson – he once pulled us thru 
to the third republic. So could you tell us 
what’s the connection between that and Pluto, 
oh well it’s actually the platoon, 
you know, that took aim at the leader’s Atma, 
we’re quite familiar with such things here in 
Romania where chronic dyslexia makes innocuous anti 
quarians call themselves Aquarians. 
Still the right reading is in aquae res – 
before the waters get bemuddled in 
the sticks, or is it on the stick, sorry 
for bad English we can’t hit, but  
we’ll mark marks. 
 
I saw you on TV the other day – 
advertising some distance learning program 
in a Vlach dialect in which all I  
thought I understood was just to learn: 
invatare, from inviciare, taking on a vice, 

so I told the old waitress our goose was 
cooked, she laughed, the loose string still trembling 
in our heads, stored papers for the case-worker 
and a sunny plate of your Byzantine polenta, yeah 
with chopsticks, blunt flops and ragtime on 
the flipside on and on – we’ll marry America tomorrow 
and get her knocked up, a chilly child as spicy 
as chili steak with no Eurasian relatives. 
We turned it off and went to the next 
supermarket to buy one of the last suppers. 
 

Playing I Ching with a Translation Computer Program 

O noapte târzie 
 
O mânã þi-un gând pe hârtie 
O noapte târzie ºi-o poezie 
Uitarea strãbunã rãsare 
Din vise, din noapte, din mare 
Pe urme albastre se-adunã 
Dureri þi iubiri împreunã 
Ce am vãzut azi în tine? 
Mã uit în jur...nu e nimeni 
Doar gându-mi aleargã alene 
Pe urmele calde, pe gene 
ªi valul amurgului plânge 
Tãcut, tremurând þi se stinge 
Odatã cu paþii ce-n þoaptã 
Aleargã pe valuri, aþteaptã 
Un semn, o chemare, o umbrã 
Sã se ridice din undã 
 
Nu ºtiu ce-am vãzut azi în tine 
Mã-ntreb ºi tresar...nu e nimeni 
Singurãtatea m-apasã 
Pe umeri, pe viaþã, pe casã 
ªi trec mai departe alene 
Plutind între vise prin gene 
Ce se deschid la chemarea sublimã 
Un cântec de dor, o cântare divinã 
ªi-ating o mânã prin care 
Lumina de aur rãsare 
ªi-atunci am vãzut cã la tine 
Mã chemi þi mã strigi doar pe mine 
A nopþii uitare se-aºterne 
Pe ochi, pe pleoape, pe gene 
ªi paºii se-ndreaptã alene 
Spre visele mele eterne 
 
Liliana Stoian

Liliana Stoian

În noaptea Învierii 
 
Acolo între oameni 
la tine am venit 
sã mã închin în þoapte 
un suflet obosit 
de-atâta suferinþã  
pe chipul rãstignit 
între pãmânt þi ape 
apus þi rãsãrit. 
 
E noaptea pocãinþei 
ºi lumânarea arde 
în candela de aur 
ce plânge printre ºoapte 
þi Învierea sfântã 
se-aºterne peste noi 
seninã þi albastrã 
altar de vis în doi. 
 
E pacea Învierii 
þi sufletul aleargã 
peste pãmânt þi ape 
acolo se încheagã 
un simbol la hotarul 
dintre etern ºi moarte 
cu lumânãri de aur 
cu plânsete ºi ºoapte. 
 
E noaptea Învierii 
în care m-am trezit 
în faþa ta Isuse 
un suflet ce-a rãzbit 
þi ruga se ridicã 
adâncã dintre þoapte 
peste pãmântul sacru 
de dincolo de moarte 

Liliana Stoian
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     Mulþi dintre noi avem sau vom avea un împrumut pentru casã. Viaþa se 
scumpeþte pe zi ce trece þi la fel se mãresc þi preþurile la case. De asemenea, de la 
un timp încoace au crescut ºi dobânzile, ceea ce nu uºureaza situaþia celor care au 
(sau se gândesc sã obþinã) un împrumut pentru casã. Dar cum sã facem sã scãpãm 
de el mai repede? 
     Împrumuturile la casã în ziua de azi se fac pe 30 sau chiar 40 de ani, dar nimeni 
nu ar vrea sã plãteascã o viaþã întreaga pentru propria locuinþã (situaþia este diferitã 
în cazul caselor ºi împrumuturilor pentru investiþii). Cred cã toatã lumea þtie faptul cã, 
pentru a plãti împrumutul mai repede, trebuie sã plãtim mai mult decât rata obiþnuitã 
cerutã de bancã. Pentru a plãti însã mai mult e nevoie, de multe ori, sã facem unele 
sacrificii materiale, adicã sã reducem cheltuielile de zi cu zi. 
     Câteva metode mai cunoscute de a reduce împrumutul mai repede sunt 
urmãtoarele: 

- plãtiþi rata la banca o datã la douã sãptãmâni în loc de o datã pe lunã 
- daca aveþi un împrumut cu dobandã fixã încercaþi sã plãtiþi în plus atât cât vã 

permite banca respectivã (în general între $5,000 þi $10,000 extra pe an, dar 
uneori se poate ºi mai mult) 

- alegeþi un împrumut de gen linie de credit (“line of credit”) în care sã depuneþi 
salariul ºi alte venituri pe care le mai aveþi, pentru a reduce dobânda pe care 
o platiþi lunã de lunã þi pentru a plãti împrumutul mai repede 

- aranjaþi un împrumut care sã aibã un “offset account” ataºat ºi þineþi cât mai 
mulþi bani în acel cont. Un offset account este un “savings account” care 
plãteþte o dobândã egalã cu cea a împrumutului pentru casã, aþa încât suma 
pe care o aveþi în acel cont compenseazã (“offset”) în parte suma 
împrumutatã.  

     Toate aceste metode arãtate mai sus sunt destul de bine cunoscute, sunt 
prezentate în presã, cãrþi, la radio ºi televiziune. O alta metodã, pe care vreau s-o 
prezint aici, este mai interesantã þi mai puþin cunoscutã þi sper sã vã dea de gândit. 
În douã cuvinte ideea este sã achitaþi mai repede împrumutul la casã cumpãrând 
încã o proprietate! 
     Totul se bazeazã pe faptul cã, aþa cum aratã statisticile, majoritatea caselor îþi 
dubleazã valoarea cam la zece ani. Sigur cã aceastã constatare nu este valabilã 
pentru toate locuinþele (de exemplu, preþurile la unit-uri ºi apartamente cresc mai 
încet), dar dacã veþi cumpãra (sau construi) o casã nouã acum, aveþi toate ºansele 
sã o vindeþi la preþ dublu in 8-10 ani. Mai trebuie sã precizãm cã aceastã metodã nu 
este potrivitã pentru oricine, depinde de cât de mare este împrumutul, dacã puteþi sã 
mai cumpãraþi o casã, dacã intenþionaþi sã vã vindeþi casa în mai puþin de 10 ani etc. 
     Sã folosim un exemplu în care o familie cu un venit anual total de $60,000 are un 
împrumut la casã de $150-200,000 þi nu doreþte sã se mute în urmãtorii 10 ani. Sã 
zicem cã vor cumpãra o locuinþã ca investiþie în jur de $200,000 (recomandãm un 
pachet teren + casã) pentru care pot obþine o chirie de $220 pe sãptãmânã. Luând în 
calcul toate cheltuielile (dobândã þi altele) vor trebui sã plãteascã $50 pe sãptãmânã 
în primul an pentru noua locuinþã. În zece ani pot vinde casa de investiþie pentru un 
preþ în jur de $400,000 ºi astfel vor achita atât împrumutul pentru noua locuinþã, cât 
ºi cel pentru casa proprie... 
     Data viitoare vom vedea de ce este bine sã cumpãraþi proprietãþi în Adelaide în 
2007. Pentru mai multe detalii despre aceastã metodã contactaþi autorul. 
 
Tibi Stoian 
Mortgage Broker 
telefon: 0401 688 430 

Cum sã vã plãtiþi împrumutul la casã în zece ani 
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Recent Australian Competition and Consumer Commission a atras atenþia ca toatã 
lumea sã fie alertã þi sã ia toate mãsurile de precauþie ºi prevenire împotriva ºantajiºtilor 
care, prin diferite metode, încearcã sã obþinã informaþii despre identitatea altor persoane 
ca apoi sã le foloseascã în diferite alte scopuri.  
ªantajul nu are în vedere numai furarea banilor din diverse conturi, în multe cazuri se 
urmãreþte chiar obþinerea de informaþii personale pentru a putea folosi identitatea altor 
persoane în scopuri frauduloase. Sunt diferite metode prin care se poate face aceasta ºi 
în continuare, sunt prezentate câteva dintre cele mai des folosite: prin e-mail, telefon, 
scrisori la cutia poþtalã de la diverse companii de care nimeni nu a auzit. Din pãcate 
omul de rând face puþin sau chiar nimic pentru a-ºi proteja identitatea, ceea ce îi 
determinã pe hoþi sã foloseascã þi sã recurgã la tot felul de tertipuri.  
Câteva din lucrurile simple pe care fiecare dintre noi le putem face pentru a preveni 
aceste fraude includ urmãtoarele. 

1. Niciodatã sã nu daþi informaþii personale la cineva în care nu aveþi încredere sau 
pe care nu îl cunoaºteþi foarte bine. 

Sã nu daþi informaþii personale, precum numãrul de telefon sau adresa unde locuiþi, sau 
numele copiilor dumneavoastrã, a soþului/soþiei la persoane pe care le-aþi cunoscut fie 
pe Internet sau celor pe care nu le cunoaºteþi de mai mult timp. Gândiþi-vã foarte bine pe 
mâna cui ajung aceste informaþii ºi ce ar putea face cu ele. 
 

2. Nu aruncaþi doar la gunoi, distrugeþi vechile bill-uri, alte chitanþe, documente sau 
cãrþi de credit care au expirat 

Hoþii vor utiliza orice fel de metodã pentru a afla cât mai multe informaþii despre 
persoanele în cauzã, recurgând chiar la colectarea din gunoaie a tot felul de chitanþe, 
billuri, cãrþi de credit sau orice alte carduri, billuri de la telefoane, gaz sau curent. De 
aceea faceþi tot posibilul sã nu-i ajutaþi indirect sã afle cât mai multe despre 
dumneavoastrã. Distrugeþi toate hârtiile care conþin informaþii despre dumneavoastrã þi 
de care nu mai aveþi nevoie (le rupeþi în bucãþi mici ca sã nu mai poatã fi uþor 
reconstituite). Uitaþi-vã cu atenþie pe statementurile de la bãnci þi verificaþi ca toate 
tranzacþiile care figureazã acolo sã fie fãcute de dumneavoastrã. 
 

3. Verificaþi-vã, mãcar odatã pe an, raportul de credit  
Acesta se poate obþine, gratuit, de pe Internet: www.mycreditfile.com.au, în termen de 
10 zile. Mai existã pe Internet þi alte surse sigure de unde vã puteþi procura acest raport 
de credit personal în care sunt trecute, de exemplu, detalii dacã nu v-aþi plãtit la timp 
billurile sau nu le-aþi plãtit de loc de exemplu. Astfel puteþi verifica dacã cineva s-a folosit 
de identitatea dumneavoastrã þi când anume a fãcut-o.  
Alte adrese utile sunt:  
www.protectfinancialid.org.au/checking-your-credit-file/default.aspx 
 
www.scamwatch.gov.au unde sunt detalii ºi informaþii despre fraude sau, dacã doriþi sã 
anunþaþi autoritãþile despre o fraudã care vi s-a comis, sunaþi la 1300 795 995. 
Puteþi obþine o copie Identity Theft Booklet de la Office of Business and Consumer 
Affairs sau puteþi faceþi download pe de website-ul:  
www.crimeprevention.gov.au 
Puteþi completa chestionare online despre fraude la Australian Institute of Criminology: 
http://web.aic.gov.au/surveys/actf/ 
Contactaþi asociaþia dacã doriþi o copie a textului original în limba englezã: SCAMS 
TARGET YOU! PROTECT YOUR IDENTITY 

Cum sã ne protejãm identitatea împotriva falsificatorilor 

Articolul original in limba engleza a fost trimis de Adrian Nicolau



Adresa pentru corespondenta este: 
PO BOX 70, Kilkenny, SA, 5009
E-mail: romanian.association@gmail.com
Ph. (08) 8445 9386

20071234567890

Vã rugãm sã ne scrieþi ºi sã trimiteþi articole, 
povestiri, poezii, informaþii utile la: 
 romanian.asociation@gmail. com 
Urmãtorul numãr va apare în luna iulie 2007.  
Vizitaþi website-ul asociaþiei unde o parte din 
anunþuri ºi informaþii sunt aduse la zi: 
www.freewebs.com/romaniancommunity 

Pretul: $3 pentru membri

           $5 pentru non-membri

În perioada august-octombrie 2007 va avea loc la primãria din Adelaide o expoziþie 
româneascã cu costume tradiþionale ºi obiecte de artizanat, cât ºi expunerea unor 
tablouri ale artiºtilor români din Adelaide. 
Pentru pregãtirea acestei expoziþii ºi preselecþia obiectelor care pot fi expuse, 
asociaþia a organizat un comitet care sã se ocupe de buna organizare a acestei 
expoziþii, din care fac parte Adrian Dragomirescu, Dorina Michas, Magda Vacariu, 
Amalia Alpãreanu, Diana Strenc, Juliana Barton, Doina Rãdulescu, Alexandrina 
Cristea þi Liliana Stoian. Dacã mai sunt persoane care doresc sã se implice þi sã 
ajute la organizarea expoziþiei sunt rugate sã contacteze pe Liliana Stoian, prin e-
mail la: romanian.association@gmail.com sau la telefonul: (08) 8445 9386. 
O primã întâlnire a comitetului a avut loc pe data de 28 aprilie 2007 urmând ca sã se 
mai stabileascã o altã întâlnire în cursul lunii mai pentru a discuta toate detaliile. 
 

Referitor la costumele populare ºi obiecte de artizanat 
Pânã în prezent au fost fãcute o serie de vizite la domiciliu la unele persoane din 
comunitate care au ºi ºi-au manifestat dorinþa de a participa la expoziþie cu costume 
populare, obiecte de artizanat, þtergare, vase de ceramicã, pãpuþi îmbrãcate în 
costume populare. S-au fãcut fotografii la obiectele care vor fi selectate pentru 
expoziþie urmând ca decizia sã se ia de cãtre comitet la urmãtoarea întâlnire. 
 
Având în vedere posibilitãþile care existã la Town Hall pentru a expune costumele 
populare (sunt trei vitrine de sticlã), s-a hotãrât sã se încerce o reprezentare a celor 
trei mari zone geografice din România (Moldova, Muntenia plus Dobrogea ºi 
Transilvania cu Maramureº ºi Banat) prin postere plus costume populare. În postere 
se vor prezenta descrierea tradiþiilor, datinilor ºi obiceiurilor româneºti din aceste trei 
regiuni. Posterele vor fi fãcute de Rãzvan Petrescu, Mariana Tudor þi Florin Oprea.  
 

Expoziþia cu tablouri ale artiºtilor românia din Adelaide 
În paralel cu expoziþia de costume populare româneþti va avea loc la primãrie þi o 
expoziþie cu tablouri ale artiºtilor români. Pânã în prezent þi-au anunþat participarea 
urmãtorii artiþti: Dorina Michas, Diana Strenc, Magda Vacariu þi Amalia Alpãreanu. 
Lista rãmâne deschisã þi pentru alþi artiºti români care ar dori sã participe. Numãrul 
maxim de tabouri care pot fi expuse la primãrie este 24-30, depinde de mãrimea 
tabloului. De aceea vã rugãm sã ne comunicaþi pânã la mijlocul lunii mai 2007 dacã 
mai sunt artiþti care doresc sã expunã la Town Hall pentru a putea face preselecþia ºi 
anunþa pe managerul de la primãrie. Picturile se pot vinde iar primãria percepe un 
comision de 20%. Toate exponatele de la primãrie trebuiesc în prealabil aprobate de 
managerul de acolo nu mai târziu de 20 mai 2007.  
 
Asociaþia considerã cã aceastã expoziþie va fi ceva deosebit pentru oraºul Adelaide, 
locaþia este foarte bunã þi oferã posibilitatea de a ne face cunoscuþi ºi apreciaþi în 
rândurile altor comunitãþi etnice. De aceea vã rugãm sã ne anunþaþi din timp dacã 
sunteþi interesaþi de aceste expoziþii, dacã mai aveþi idei sau doriþi sã colaboraþi într-o 
formã sau alta pentru ca, în final, expoziþia româneascã sã se bucure de un mare 
succes. 
 
Persoana de contact pentru expoziþie este: Liliana Stoian, telefon: (08) 8445 9386, e-
mail: romanian.association@gmail.com 

Expoziþie româneascã la primãria din Adelaide 
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